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Tanfolyamok
vállalati
szervezésben

Amit a számító- 
gépes képzésről 
tudni kellManapság divatos dolog a számítástechnikáról beszélni, hiszen egyre többen szereznek ismereteket e területen és mindinkább elfogadott az a nézet, hogy a számítógépeké a jövő. Ha pedig ez így van és miért is vonjuk ezt kétségbe, akkor egyre több kvalifikált szakembernek lesz szüksége ilyen ismeretekre. Ugyanakkor, akik már értenek a számítástechnikához és ezt kamatoztatják is a mindennapos munkájuk során, lépést kell, hogy tartsanak a rendkívül gyors ütemű fejlődéssel.Ehhez pedig nem mindig elég a szaklapok, szakfolyóiratok gondos áttanulmányozása. Megfelelő színvonalú képzésre is szükség van. Talán nem mindenki tudja, hogy a vállalatunk évek óta szervez különböző számítógépes tanfolyamokat. E témában kerestük meg Pandúr Béla számítástechnikai csoportvezetőt.— Vállalati szintű számítógépes képzésről 1984 óta beszélhetünk — magyarázza a csoportvezető. — Ezek a húsz-, illetve negyvenórás tanfolyamok tematikájukban különböznek egymástól, aszerint, hogy az oktatást kiknek szervezzük. Egész más dolgokról van szó például azon az éppen most folyó tanfolyamon, amin a vállalat vezetői vesznek részt és egész mást tanulnak azok, akik mondjuk terminál kezelőként dolgoznak.— Az előbbinél az a cél, hogy a vállalati vezetők megfelelő áttekintést kapjanak a számítástechnika módszereiről, alkalmazhatóságáról, míg az utóbbinál elsősorban az adott szakterületre vonatkozó témákban folyik a képzés. Az évek során több mint ötvenen végeztek nálunk gépkezelői és alaptanfolyamokat.

— Minek alapján törté
nik a beiskolázás?— Elsősorban azok számára szervezzük a tanfolyamokat, akiknek a munkájuk során szükségük van ilyen jellegű ismeretekre. Üj tanfolyam valószínűleg a jövő év elején indul. Tervezzük, hogy a BASIC programnyelv helyett valamilyen fejlettebb nyelvet fogunk előadni. Ezt egyébként indokolttá teszi a jelenlegi gépparkunk is — mondotta végezetül Pandúr

A bányajárók oktatásától 
az alkohol-testeríg
A legfontosabb a megelőzés

Kovács László, a gépészeti és energetikai főosztály vezetője, a bányagépész sieminárium résztvevőit köszönti, mellette foglalnak helyet: Neuberger Antal, az OBF elnöke, Tóka Jenő, a Mecseki Ércbányászati Vállalat vezérigazgatója é$ Nagy Lajos, a Bányászati Technológiai Társulás igazgatója.
Erb László felvétele

Ez év elején a Minisztertanács törvényerejű rendeletét hozott, amely komoly szigorításokat irányoz elő a súlyos munkafegyelem-sértések elkövetői ellen. Tudvalevőleg a bánya különösen veszélyes üzem, s itt a legkisebb fegyelmezetlenség is súlyos tragédiához vezethet, de legtöbbször ez csak akkor derül ki, ha már megtörtént a baj. A dolgozók többsége persze tudja is ezt, de a kisebb-nagyobb mulasztások, fegyelmezetlenségek sajnos mégis gyakran vezetnek balesetekhez. Erről beszélgettünk Ádám Károllyal, a III. sz. bányaüzem biztonsági mérnökével.
— Dacára annak, hogy a 

vállalati baleseti versenyt 
az utóbbi időszakban leg
többször a III. sz. bánya
üzem nyerte — például a 
II. negyedévben is — tra
gédiával indult az esztendő.— Igen. Az év elején történt halálos baleset sajnos olyan emberi mulasztás következménye, ami a mai napig felfoghatatlan. Egyszerűen el sem tudtuk képzelni, hogy ilyen fegyelmezetlenség megtörtént, megtörténhetett. Pedig az • üzem baleseti helyzete a mutatók tükrében, ha teljesen elégedettek nem is lehetünk, elfogadható, s úgy vélem a munkafegyelemmel — ha akad is egy-két riasztó példa — nincsenek súlyos gondok. Azt tartom, hogy meggyőzéssel, az oktatások hatékonyabbá tételével inkább lehet hatni az emberekre, mint a büntetéssel. Ezért is ejtünk módot arra minden egyes oktatáson, hogy az elmúlt időszak tanulságos baleseteit elmondjuk, annak okait a dolgozók elé tárjuk.

— Tehát az oktatás, a 
meggyőzés, a megelőzés 
egyik leghatékonyabb mód
ja?

Felvételünkön a KPV feltöréshajtó-padozat és a csapat tagjai. Balról: Horváth Zoltán segédvájár, Magyarfalvi László vájár és Galló Attila csapatvezető vájár láthatók. (Riportunk a 3. oldalon.) Bálint Jenő felvétele

— A kettő együtt feltétlenül. És ebben nagyon jó partnerek a műszakiak, az üzem, a körletek vezetése. Szólni szeretnék itt az új dolgozókkal való foglalkozásról is. Mindent elkövetünk azért, hogy az újonnan ide kerültek a bányajárás néhány napja alatt annyi ismeretet szerezzenek, amivel elkerülhetők a veszélyhelyzetek, megelőzhetők a balesetek.
— Gondolom, azért ellen

őrzésekre is szükség van.— így igaz. A technológiai fegyelem megtartása mellett nagy súlyt fordítunk az ittasság, a bányában való dohányzás felderítésére. Rendszeres ellenőrzéseket tartunk mindkét területen. Az alkohol-testert például nemcsak a leszállások előtt használjuk, de kiszálláskor is, sőt műszak közben is ellenőrzéseket végzünk vele.
— A szabálytalanságok 

felderítése nyilván nem 
könnyű feladat. Jó néhány
ra csak akkor derül fény, 
ha már megvan a baj.— Sajnos még akkor sem mindig. A kivizsgálások során gyakran tapasztaljuk, hogy az emberek ilyen, vagy

olyan meggondolásból nem az igazságot, a valóságos eseményeket mondják el. Sok mindent elhallgatnak. Nemrégiben például épp egy balesetet vizsgáltunk. Odajött hozzám egy csillés és elmondta mi történt valójában, ő aki szemtanú volt, mit is látott. Nem részletezem, de merőben másképp történt a baleset, mint az addigi meghallgatásokból hinni lehetett. Csak őt addig senki meg sem kérdezte. Nos, ha mindenki és mindig felelősséget érezne a társaiért és nemcsak akkor, amikor már megtörtént a baj, meggyőződésem, hogy kevesebb baleset történne — mondotta végezetül Ádám Károly.
N. G.

Köszönet
bányászainknakKapolyi László ipari miniszter a 36. bányásznap alkalmából levélben köszöntötte vállalatunk dolgozó kollektíváját. Hazánk ásványkincseinek hatékony, biztonságos és gazdaságos hasznosítása közös, fontos feladatainak további eredményes teljesítéséhez kívánt minden dolgozónak, szocialista brigádok tagjainak, vezetőinek a politikai, társadalmi, gazdasági vezetőknek sikeres munkát, erőt és jó egészséget, jó szerencsét!

Bányagépész 
szeminárium '86

A helyszín ismét Balaton-* füred, az időpont szeptem-; bér 11—12. Az Országos^ Bányaműszaki Felügyelőségi védnökségével, a GTE Baranya megyei és tatabányai szervezete, az OMBK.E bányagépészeti és bányavillamossági szakcsoportja, valamint az MEE pécsi szervezetének bányavillamossági szakosztálya rendezésében került sor a 18. Országos Bányagépész Szemináriumra.
Kovács László, a gépésze-" ti főosztály vezetője köszöntötte a 160 fős tanácskozást. Megnyitó beszédet! 

Neuberger Antal, az Or-j szágos Bányaműszaki Felü-' gyelőség elnöke mondott. Szólt a magyar bányászati biztonsági helyzetéről, a gépészeti és villamos fejlesz- i tésről, a feladatok és a biz- : tonság kapcsolatáról. Arról, I hogy a korszerű fejlesztés1 minden esetben javítja a bányában dolgozók bizton- ságát.Az első előadást Forgács' 
László, az OBF osztály veze- ■ tője tartotta „Aknaszállító berendezések biztonsági kérdései” témakörben. Előadásában ismertette az el-' múlt időszak súlyos üzem-: zavarait, amelyek az akna-’ szállítás területén fordultak, elő. A vizsgált 11 üzemza-' varból tíz esetben állapítot-' tak meg emberi mulasztást. Az elmondott általános ta-1 pasztalatok vállalatunk gya-; korlátában is jól hasznosíthatók. Jól kapcsolódott a té-, mához Schrcck István gépészeti tervező csoportvezető tájékoztatása a vállala-i tunknál alkalmazott programvezérlésű aknarakodó berendezésekről.Az első nap délutánján két szekcióban folytatódott; a tanácskozás. A gépészeti szekció a szénbányászat frontfejtéseiben alkalmazott gépek és berendezések speciális kérdéseivel foglalko-,
Módosul a MÉV munkaverseny szabályzataAz üzemek közötti munkaverseny — az Élüzem pályázat — elbírálása az utóbbi években gyakran kavart heves vitákat. Egyebek között ezért is vált szükségessé a munkaverseny szabályzatban foglalt szempontok, követelmények pontosítása, az elismerésekben részesíthető üzemek számának, va

zott. A villamos szekciót 
Gebhardt Ferenc energetikai osztályvezető irányította. Az itt elhangzott előadások fő témája a bányászatban használt információátviteli rendszerek fejlesztése és alkalmazása volt. A biztonsági kérdések mellett a résztvevők bővebben hallhattak a hazai fejlesztési eredményekről, a megvalósult informatikai, rendszerekről. Nagy érdeklődést váltott ki annak a vivőfrekvenciás adatátviteli rendszernek az ismertetése, melynek gyakorlati kivitelezésére vállalatunk Szolgáltató üzemében került sor.A két szekció előadásai után került sor arra, hogy a résztvevő szakemberek kötetlen beszélgetéseket folytassanak egymással és a jelenlevő hazai, valamint külföldi bányagépgyártókkal.A második napon foglalkoztak a tanácskozás kiemelt témájával, a bányászatban alkalmazható hajtástechnikával. Az előadásokon szó volt a megvalósult és megvalósulásra váró rendszerekről. A résztvevők megállapították, hogy az elter- jedten alkalmazott bányagépekre ki kell dolgozni azokat a hajtástechnikai igényeket, amelyek’ csak egységes szemlélettel és központi koordinálással valósíthatók meg.A kétnapos tanácskozás végén Szomolányi Gyula vezérigazgató-helyettes mondott zárszót. Összefoglalójában eredményesnek ítélte meg ezt a tanácskozást is és szükségesnek tartotta a szeminárium további oly tatását. Kihangsúlyozta, hogy a gépészeti és villamos fejlesztés elengedhetetlen a hazai bányászatban, s így vállalatunknál is. V. T.
lamint a munkaversenyből való kizáró ok vagy okok meghatározása.A javaslat — melyet a vállalati munkaverseny-bi- zottság előterjesztésében a vszb szeptember 18-ai ülésén véleményezett — már ezek figyelembe vételével készült.
(Folytatás a 2. oldalon)
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Módosul a MÉV 
munkaverseny 
szabályzata

(Folytatás az 1. oldalról)Fontos változás, hogy a jövőben Élüzem címet évente csak két kollektívának adományoznak. Ezt a kitüntetést egy bányaüzem és egy külszíni üzem nyerheti csak el. Ugyanez a megkötés érvényes a vállalati elismerő oklevél odaítélésénél is. A vállalat legjobb üzeme címet az Élüzem feltételeket jobban teljesítő kollektíva érdemelheti ki.A tervezet tartalmazza azt a kitételt is, mely szerint a munkaversenyből kizártnak kell tekinteni azt az üzemet, amelyben az értékelt gazdasági évben halálos baleset történt. Ez eddig is így volt* a gyakorlatban, de a munkaverseny szabályzatban a halálos baleset, mint kizáró ok, nem volt rögzítve.Az Élüzem pályázatok elbírálásánál a legsúlyozot- tabban a tervfeladatok teljesítését veszik figyelembe, de sokat nyomhat a latba a baleseti helyzet, no meg az anyag- és energiagazdálkodás terén elért eredmények. Természetesen továbbra is értékelik az üzemek társadalmi tevékenységét.Ugyanakkor többen is javasolták a testületi ülésen, hogy hagyják ki az elbírálás során a fegyelmi helyzetre vonatkozó adatokat. Ugyanis például a fegyelmi felelősségrevonások számának növekedése ellentétes lenne az üzemek érdekeivel, hiszen minél szigorúbban, minél következetesebben lépnének fel a munka- fegyelem megsértőivel szemben, annál inkább rontanák esélyeiket a munkaversenyben.Szó esett arról is, hogy a külszíni üzemek esetében nagyon nehéz összehasonlítást tenni, hiszen egészen más munka folyik például az ÉDU-ben, mint mondjuk a Szolgáltató üzemben.A vszb véleményezte a vállalati munkaverseny szabályzat módosítására vonatkozó javaslatot azzal, hogy a dokumentumot a vállalat szocialista brigádvezetőinek október 2-i ülése elé terjesztik. N. G.
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Megkezdődött az 1986-87-es pártoktatási év

Felvételünkön Kovács István, az MSZMP MÉV Bizottsága titkára köszönti a kihelyezett gazdaságpolitika speciális tagozat résztvevőit Háttérben dr. Geisz Mihály, az MSZMP Baranya megyei Bizottságának osztályvezetője, a tagozat propagandistája látható. Csöndör László felvétele
Vívmányaink védelmezője
Uehct már vagy tíz éve annak, hogy a mindig barátságos, halkszavú emberrel először találkoztam. Tudtam róla, a MÉV III. sz. bányaüzemének személyzeti vezetője, hogy Drenkovics Istvánnak hívják és a Munkásőrség megyei törzsénél tevékenykedik. Ennél többet azonban még egykori beosztottja sem igen mondott róla. Legfeljebb csak annyit, van egy szörnyű élménye.— Volt egy „húzásom” — sül az akkori igazgatónk is meséli az illető. — A főnö- távol volt. Engem a mun- köm másnap félrehívott és kástanács leváltott azzal, szép csendesen csak annyit hogy nincs itt szükség sze- mondott: Többet elő ne for- mélyzeti vezetőre, dúljon. Nem kiabált, nem _ Elvették a gyárra vo- tartott hegyi beszédet, de natkozó iratokat, okmányo- úgy éreztem, megnyílik alat- kát. a pártra vonatkozó do-tam a föld. Ha fegyelmit ad könnyebben elviseltem volna, de így napokig betege voltam. ©
Drenkovics István bányászok között nőtt fel, Újhegyen. Apja, aki nem jószántából látogatta a csen- dőrőrszobát, régi aktivista volt.— Gyakran jöttek hozzánk apám barátai — meséli a személyzeti vezető. — Vitatkoztak, beszélgettek és engem rendszerint kiküldtek. Mit tudtam én mi is az a kommunizmus?Tizenhárom évesen értemeg a felszabadulást, kefe- karhatalommal a kapcsola- jezte a polgárit, majd az gS valami komo- inasévek következtek. , Be- iyabb konfliktus lett volna,kapcsolódott az ifjúsági mozgalomba és 1950-ben felvették a pártba. Amikor egy évvel később bevonult katonának, ütegpárttitkár, majd politikai helyettes lett. A leszerelés után visszatért előző munkahelyére, a szénbányákhoz, ahol mint raktáros korábban is tevékenykedett.— Ott laktunk a szomszédban — meséli. — Hányszor is kerestek éjszaka, hogy megjött a szállítmány, vegyem át az árut.
A sok átvirrasztott, végig Jenő főmérnök és Visi Ven- dolgozott éjszaka után, del bácsi, a főkönyvelő is 1955-ben — a városi párt- józanul gondolkodott. Egyébbizottság javaslatára — a sörgyár személyzeti vezetőjévé nevezték ki és aki egy kicsit is jártas a honi történelemben, nem hiszem, hogy ezt valamiféle jótéteményként fogná fel.Jött 1956 ősze és a gyár már nem termelt. A rákiérakban, pincékben milliós kól állt — nem tett olyat, értékek, megkezdett, de még ami súlyosabb következmé- be nem fejezett építkezé- nyekkel járt volna.sek és az akkor alakult munkástanács a hangadóival. Ezekkel a problémákkal kellett szembe néznie a gyár vezetőinek.— Nehéz időket éltünk átakkoriban. Az események- lyékony kenyeret” szállítóiról csak a rádión keresztül ták. A falvakból élelmet értesültünk, s a pártbizott- hoztak, amit a gyáriak a ságtól szinte semmi segít- beszerzési áron megvásárol- séget nem kaptunk, ráadá- hattak.

kumentációt, mentumokat oda nekik és a mai nem értem miért nem vették el tőlem erőszakkal, hisz megtehették volna ...©A nehéz idők nem értek véget ezzel az eseménnyel, sőt a java csak ezután kö-vetkezett. Szállítás nem sem azt nézi, meddig tart folyt, a pincékben, raktárakban továbbra is milliós értékek, így hát meg kellett szervezni a gyár védelmét.Nyolcán—tízen álltak ösz- sze...— Fegyverünk nem volt, de tartottuk a már meglévő
nem maradtunk volna segítség nélkül.A konszolidáció persze nem ment végbe egyik napról a másikra.— Karácsony táján sokan — bár termelőmunka nem folyt — a bérük kifizetését és bizonyos természetbeni juttatások megemelését követelték. Meg kellett győzni az embereket, hogy ez semmi jót nem szül, erre nincs fedezet. Szerencsére a gyár akkori vezetése Somogyi

ként ők is, mint ahogy még jónéhányan, hallatlan nagy szakmai tudással és tekintéllyel bírtak. Jórészt nekik is köszönhető, hogy a munkástanács — amely néhány véresszájú hőzöngőt leszámítva józan gondolkodású, régi sörgyári szakik-
Lassan elindultak az első szállítmányok a gyárból, ürülni kezdtek a raktárak, a sörfőzők is megkezdhették a munkát. És a sörgyári kocsik nem csak a „fo-

a pártdoku- Hétről hétre normalizáló- nem adtam dott a helyzet. Megalakult napig a in. kerületi pártszervezet és ötvenhét márciusában megszervezték a Munkásőrséget is. Drenkovics István mindkettőnek alapító tagja. ©Huszonhét éve az ércbányászokért dolgozik és maa munkaideje. Ma is mindig barátságos, megértő és halkszavú — de most, hogy megismertem mást is érzek a mondataiban. Olyat, amit ismerősöm érezhetett a beosztottjaként: Határozottságot, hitet és kötelességtudást. N. G.
Polgári védelmi gyakorlat

Mint tudjuk, szeptember rülhet csak sor, ha a rob- bantása és a füstfelhőkép- közepén a megyében kétna- bántásbán résztvevőkön ki- zés. Ehhez jött a hangha- poS polgári védelmi gya- vül ott más nem tartózko-korlatot tartottak. A máso- dik. E gyakorlaton viszont dik napon Komló környéke úgy kellett robbantanunk volt a gyakorlat színhelye, és az előmunkálatokat el- ahol a feltételezés szerint látnunk, hogy közben a te- atomcsapás történt. repen gépek és emberekAzt kevesen tudják, hogyaz atomrobbanás imitálását, az ezt követően keletkezett tüzeket, a vállalat egy hétfős robbantócsoportja idézte elő. Nagy Károllyal, a IV, sz. bányaüzem robbantásvezetőjével, aki a polgári védelemnél műszaki mentőszakasz parancsnokaként is tevékenykedik, most azért beszélgettünk, mivel e gyakorlaton^ ő volt a robbantásvezető. Arról érdeklődtünk, hogy mit jelentett számára és társainak e nemm^naP'iíel±tt ,és’h°£y kában, s mi, a robbantócso- gyakorlatpontosan mik voltak e feladatok. kéletesen sikerült, s amikor rádión azt mondták,— ------ - , „szép volt, gratulálunk”! Ezinunkra a feladat —- mond- ladatunk volt négy robban- volt az első ilyen feladata Nagy Károly —, hiszen tóhálózat összeszerelese és tünk, igaz nagy kedvvel vé- ini megszoktuk, hogy ren- működtetése. A^ gyakorlat geztük, de azért jó lenne, des körülmények között a első fázisában füstimitalást ha az ilyen gyakorlatokra robbantásokra, az előmun- készítettünk. Ezután történt nem lenne többet szükség, kálatokra akkor és úgy ke- a jelképes atombomba rob- y.

— Szokatlan volt szá-

Napirenden 
a nőpolitikai 
határozat (1.)A III. sz. bányaüzem párt mázolások. Új irodabútorok, gépi berendezések biztosítják, hogy kellemesebb körülmények között, jobb hangulatban dolgozhassanak. Nődolgozóink kulturális és sportolási igényeinek kielégítésére a Ságvári Endre Művelődési Ház programjainak látogatása, az üzemi

végrehajtó bizottsága a közelmúltban tárgyalta meg az üzem nőclolgozóinak élet- és munkakörülményeiről, erkölcsi, anyagi megbecsüléséről szóló írásos jelentést.Az ülésen részt vett Diny- nyés elvtársnő is, a megyei pártbizottság politikai mun- sportpálya és lőtér haszná- katársa, valamint az irodai lata biztosít lehetőséget.részleg társadalmi vezetői. Az írásos beszámoló ösz-szeállítója — Kondorost 
Gyuláné — a pártbizottság nőfelelőse, rövid szóbeli kiegészítést tett az anyag megvitatása előtt. A III. sz. bányaüzemben 56 nődolgozót foglalkoztatnak, ebből 35 főt adminisztratív, 3 főt műszaki, illetve 18 főt fizikai állományban. Az össz- létszámból egy fő dolgozik vezető beosztásban, egy fő helyettes vezető. A káder-utánpótlási tervben két nő szesülnek. Minden évbenszerepel A törzsgárda tagságból kitűnik, hogy a nődolgozók 43 százaléka 15 évnél régebben tagja az üzem kollektívájának.Az eltelt öt kát javultakmunkakörülmények. Lakás- mellett a nők körülbelül 60 probléma csak az újonnan százaléka végez rendszeres odakerült nődolgozónál for- társadalmi munkát, dúl elő. A gyermeküket Jó munkája elismerése- egyedül nevelők és a nagy- ként az idei nőnapon egy családosok évente segélyben fő miniszteri kitüntetésben részesülnek. Az üdülésre, részesült.kedvezményes kirándulásra Üzemünk nődolgozói 1985- jelentkezők igényeit igye- ben átlagosan 6 százalék, keznek kielégíteni. 1986-ban 5 százalék béreme-A rugalmas munkaidő be- lést kaptak. Az utóbbi idővezetése a speciális hely- ben aránytalanság tapasz- zetből és a közlekedési ne- falható a fiatal, újonnan hézségekből fakadóan nem felvett nődolgozók és a ré- oldható meg. A gazdasági gi dolgozók alapbére között, vezetők a korábbi gyakor- Ez a tény nem hat jól a latot követve, megoldják a munkakedvre, a közösség gondokkal küzdő nők mun- hangulatát negatívan befo- kaidő beosztását. Így indo- lyásolja. Nem az új dolgo- kolt esetekben lehet kérni zók bérét értékelik sokra, a munkaidő kezdetének, il- hanem a régiekét kevésre, letve befejezésének megvál- A törzsgárdatagok bérbeso- toztatását anélkül, hogy az rolásának felülvizsgálatára az elvégzendő munka rová- feltétlenül szükség lenne, sára menne. hogy a kialakult arányta-Munkahelyi körülményeik lanságok mértéke csökkent- pozitív változását jelzik a ve legyen.gyakoribb irodafestések, (Folytatjuk)

tás harmadik imitációként, ügyelve, hogy ez időben megegyezzen a füstfelhőképződés pillanatával. Ezt követően az atomrobbanás hőhatására fellépő tüzek gyakorlatoztak, végezték a imitálása volt a feladatunk, munkájukat. Ez volt a legnehezebb és— Szeptember elsején legbonyolultabb. Azért, mert tartottunk terepszemlét és körülbelül ötven helyen ekkor tudtuk meg, hogy mit kellett ezt a tüzet egyszer-kell majd csinálni a gyakorlaton. Jó egy héttel később már hat társammal élesben gyakoroltunk a terepen. Kisebb robbantásokat végeztünk, ismerkedtünk a katonai robbanóanyagokkal, azok hatásával. Pár nappal később került sor a főpróbára, amikor is már az összes ala-kulatok részt vettek a mun- nyugodtunk meg, amikor aport is teljes „odaadással” imitáltuk az atomrobbanást. Hogy mi volt ez? Fe-

Adódnak még megoldatlan problémák is. Ilyenek az új városrészben lakók közlekedése, a nők szakmai továbbképzése és, hogy az üzemorvos a jelenleginél többet tartózkodjék az üzemben.Az üzem számára biztosított jutalmazási keretből a nők létszámuk arányában részesülnek. örvendetes, hogy a nyugdíjba kerülők a kereten felül, búcsúztatáskor külön elismerésben ré-külföldi jutalomúttal, Kiváló dolgozó kitüntetéssel, Vezérigazgatói, Uzemigaz- gatói dicsérettel, pénzjutalmakkal ismerik el a nődolgozók gazdasági és társa-év alatt so- dalmi tevékenységét. A gaz- az élet- és dasági munka elvégzése

re imitálni. Itt használtuk fel a legtöbb robbanóanyagot a robbantáshoz szükséges vezetéket és rengeteg hulladékanyagot, amit mi hordtunk oda. E négyféle imitáció után került sor a komlói kőbányák által vég. zett épületrobbantásra.— Nem tagadom, volt bennünk feszültség. Akkorsorán minden tö
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Amíg a „kétkarú 
szkréper" bírja

A képen Koller László vájár, Hajdú István szakvezető vájár és Darázs János csapatvezető a „ketrec” előtt.Herényi Tamás felvétele

A sokoldalú 5-ös csapatz V. sz. bányaüzem VI. szintjén hosszú gyalogtúra után érjük el a csapat munkahelyét. Érkezésünkkor lent Horváth Zoltán segédvájárt találjuk, társai a feltöréshajtó-padozattal 22 méter magasban dolgoznak. A segédvájár hívó szavára pár perc múlva dübörögve megérkezik a „szerkezet”. A gumiruhába öltözött, csuromvizes, csupa sár Galló Attila csapatvezető és Magyarfalvi László vájár kikászálódik a parányi fülkéből. A csapatvezetőtől aziránt érdeklődünk, hogy mióta dolgoznak a II. és V. sz. bányaüzemekre nemigen jellemző feltöréshajtó padozattal?

Jó egy kilométerre a III. sz. bányaüzem déli aknájától vastag, kiálló talpfákon lépkedve haladunk el a vasútépítők brigádja mellett, akik éppen a pálya véglegesítésén dolgoznak.— Nemsokára már népes log itt közlekedni — magyarázza Makra Ferenc kör- letvezető-helyettes. — Ideje már, hiszen például a 8-as csapatnál jó fél óra, amíg az aknától eljutnak a munkahelyükre ...Mindez úgy tűnik nem túlságosan zavarja Darázs 
Jánosékat, hiszen a brigád az éves órateljesítménye alapján 150 százalék körül áll. Ez mostanában a fizetési borítékok vastagságán is meglátszik, hiszen az 1000 forint feletti műszakbér sem fehér holló náluk.— Ezt a döntőfeltörést most hajtottuk ki — rnutat a magasba Darázs János csapatvezető. — Két felső kitöréssel is elkészültünk már, a másik kettővel is rövidesen végzünk.

— Mondják, mostanság 
„jól szalad a 8-as szekere”.— Nem panaszkodhatunk — így a csapatvezető —, persze, hogy legyen teljesítmény, azért meg kell dolgozni. Sokan irigyelnek: „könnyű nektek a KPV-vel, a korszerű technika ...” — mondják. — Való igaz, nem kell létrát mászni, a gép felvisz. De amikor 6 méterről kell elhúzni kapával az anyagot és a kétkarú szkréper elfárad — bök a mellére a csapatvezető — nem hinném, hogy szívesen cserélne bárki is velünk.Közben Hajdú István szakvezető — immár tetőtől talpig gumiruhában — türelmetlenül toporog.— Már régen fúrhatnánk, ha nem lyukad ki az a vízcső — dohogja.— Talán már végeztek is a lakatosok, amikor találkoztunk velük, már majdnem kész voltak — jegyzi meg a körletvezető-helyet- tes.Néhány méterrel odébb szorgos kezek serénykednek 
Koller László vájár épp a vezérlécek és a hozzájuk tartozó alkatrészek karbantartását végzi.— Felér az öreg három húszévessel — mutat felé a csapatvezető. — Az egész

padozat a kisujjában van, hiszen ő volt a karbantartó lakatosok csoportvezetője. Most tett vájárvizsgát és eljött csapatra, hogy jobb nyugdíja legyen. Ó, ha minden ifjú vájár ilyen lenne... De most már azt hiszem, indulnunk kell — nyújtja a kezét a csapat- vezető.Beszállnak a „ketrecbe” és a feltöréshajtó-padozat kerregve elindul felfelé.©Elnézem az „öreget”. A keze meg nem áll, gyakorlott mozdulatok ezek. Az alkatrészek valósággal újjászületnek.— Látja, ez a másfél méteres „vasdarab” — mutat a fogaslécre — több ezer forint. Egy 30—40 méteres feltörésbe annyit építünk be, hogy annak az értéke százezrekben mérhető.©Beszélgetünk. Mondja, hogy nemrég tett vájárvizsgát, de ő még csak tanulja a szakmát. És meg ne írjam, hogy a nagyobb nyugdíjért jött ide, mert mit szólnak az emberek. Pedig azt hiszem, jobb kezekben nem is lehetne ez a padozat. Itt minden menet, minden csavar, minden szelep újjáéled. Nógrádi Gábor

mos Gábor geológus mérnöknek.Barka Zsolt felvételeermészetesen fúróma- a régi vállalati barakképü- gokról van szó. Kő- letekben öten dolgoznak, vágószőlős újtelepén, Petz Péter, a kis csoport

— Három éve kapta Bakonya ezt a KPV-t — mondja a csapatvezető —, de csupán három hónapig dolgoztunk vele. Ez év május végén ketté vált az a 68-as csapat, amelyiken eddig dolgoztunk. A 68-as egyik szaka fejtési csapatként dolgozik tovább, míg a másik szak, azaz mi lettünk az 5-ös csapat és kaptuk meg a KPV padozatot. Ekkor lettem a csapat vezetője. Jelenlegi munkahelyünkön egy 30 méter magas járóosztályt már kihajtottunk, s most pár méterrel mellette hajtjuk a döntőt. Hamarosan végzünk ezzel a munkával, de hogy innen hová megyünk, pontosan még nem tudjuk, talán a 13. szintre légfeltörést hajtani.
VSzeptember 1-jén volt hét éve, hogy Gállá Attila Bakonyán, a 31-es vágathajtó csapaton elkezdte a bányamunkával való ismerkedést. 

Németh Ferenc szakvezető vájár volt a tanítómestere, neki köszönheti, hogy ittmaradt, hogy megszerette a bányát. Magyarfalvi László a szénbányáktól vájárként jött Bakonyára négy évvel ezelőtt. Vágathajtóknál, majd torkrétosként dolgozott, mielőtt a 68-as csapatra került. Horváth Zol
tán három éve dolgozik az üzemben. Fejtési csapaton
Újítások

Augusztus közepéig az alábbi 
újításokat fogadta el a válla
lat hasznosításra.

II. sz. banyaüzem
Rausch Tibor: Fékoldó rugó

fúrókocsi fékhengerbe (43 000 
forint).

III. SZ. BÁNYAÜZEM
Molnár József: Légáramjelző

a föld alatti diszpécserhez (B).
IV. SZ. BANYAÜZEM

Albert Jenő: Vibrógarat-mó-
dosítás (81 000 forint/darab). 

ÉRCDÚSÍTÓ ÜZEM 
Szabó Károly és Bottka Ist

ván: Keretes rács „A” bunker
re (116 800 forint).

Jancsi József: Kúposszitaszö- 
vet ragasztása (30 000 forint).

Juhász Tibor: Nyotnószúrő 
fedélretesz helyzetfüggő működ
tetése (B).

kezdett, majd torkrétos lett. Végül ő is a 68-asra került egy szakba Galló Attilával, az akkori szakvezető, Magyarfalvi Lászlóval.
V— Bárhová tettek bennünket — mondja a csapatvezető — fejtés, vágat, feltörés, nem vallottunk szégyent. Szeretjük a munkánkat, bár hülyéskedünk eleget, de a feladatunkat mindig ellátjuk. Munkatársként és magánemberként is jól kijövünk egymással. Munka után sok esetben egy- egy órára együttmaradunk, leülünk kikapcsolódni, beszélgetni egy-egy korsó sör mellé.— Én a legszebbnek és a legnehezebbnek a hagyományos feltöréshajtást tartom. A bányamunka minden területét végigcsináltuk, úgyhogy hihet nekem, a hagyományos feltöréshajtás kimondottan szakmunka. A padozatról végzett feltöréshajtás könnyebb, mint a hagyományos, de a szellőztetéssel gondok vannak. Minimális a friss levegő, s olyan meleg van, hogy egy sima kopogózástól annyira kiizzad az ember, hogy megtelik a csizmája.-— Ügy érzem, a feltörés- hajtó-padozattal végzett munkát megszerették a társaim is. Sokáig szeretnénk ezzel a berendezéssel együtt és jól munkálkodni.Veress Tamás

Juhász Tibor: Nyomószűrő- 
müködtetés nyomásfüggő rete
szelése (B).

szolgáltató üzem
Jógi Jakab: Bütykös csillein

dító körbuktatónál (B).
Harsány! József: KCO-kemen- 

cefalazat (46 000 forint).
Marosvölgyi Zoltán és Fehér 

György: Fúrókalapács dugattyú 
kovácsolás (50 000 forint).

KUTATÖ-FEJLESZTÖ
ÜZEM

Papp László: Folyamatos mun
karend pcrkolációnál (B).

A zárójelben lévő számok azt 
a többletnyereséget jelölik, amit 
a vállalat az újítások alkalma
zásával éves szinten ér el.

B: Balesetveszélyt, az egész
ségre káros tényezőket csök
kentő, vagy a munkahelyi kö
rülmények javítását szolgáló 
újítás. Hasznossága pénzben 
nem mérhető.

A magraktárvezetője. Újhelyi István és 
Osztrogonácz István a kő- zetporítást végzi, Csikós Fe- 
rencné kőzetcsiszolással foglalkozik, Sárái Attila, aki mellesleg a bányászzenekar tagja a rakodást végzi.A földtani kutatófúrások közül a szerkezetkutatók végig, az érckutatók csak részben mélyülnek magfúrással. A kikerülő maganyag a földtani kiértékelés és minden laboratóriumi vizsgálat alapja. A karottázs- mérések eredményeivel kiegészülve pontos képet adnak a földtani viszonyokról és lehetővé teszik a bányászati termelést és a bányák kiépítését.

A fúrásoktól bekerült maganyag ládákban várja, amíg ledokumentálja a geológus és kijelöli a mintavé

Fiatal műszakiak

„A legkevesebb meddő gurító kihajtásával kell az érckészletet leművelni.” Bálint Jenő felvétele
Krix István 
körletvezető-helyettesAlig két éve annak, hogy ez a halkszavú, szerény fiatalember tarsolyában a frissen szerzett bányamérnöki diplomával munkába állt a II. sz. bányaüzemben.Egy pályakezdőnél mindig nehéz a beilleszkedés és bármily segítőkész a kollektíva, az új környezet, az új feladatok próbára teszik a fiatalokat. Ifj. Krix 
István szerencsés helyzetben volt, hiszen az üzemnél eltöltött nyári gyakorlatok idején megismerhette az itt folyó életet és nem egy barátra, ismerősre tehetett szert.S, hogy miként lett bányamérnök? Nos, gyermekkora óta érdekelte ez a terület, ugyanis apja, aki ma is vájárként dolgozik, húsz éve van már az üzemnél.— Sokat hallottam, sokat tanultam tőle — emlékezik vissza a körletvezető-helyettes —, de hasznomra vált az az időszak is, amikor aknászként tevékenykedtem. Az egyetemen úgy érzem jó elméleti alapokat szereztem, de sok mindent csak a gyakorlatban lehet igazán jól elsajátítani.Ez év januárjában bízták meg a körletvezető-helyette- si teendők ellátásával. Érdekes módon, bár apa és fia egy üzemi kollektíva tagja, mégis más üzemben dolgoznak. Az idősebb Krix István már az V. sz. bánya

telek helyeit ahonnan a mintákat a laboratóriumi vizsgálatokra kell vinni. A kémiai és radiometriai laboratóriumi vizsgálatokhoz a kőzetet porítani kell, ezt korszerű kőtörőkkel végzik el. A kőzettani vizsgálathoz vékony csiszolatot kell készíteni. Ez valóban vékony: mindössze 0,03 milliméter vastagságú. A nagy gondosságot, figyelmet és pontos adminisztrációt kívánó munkát évek óta megbízhatóan, mindenki megelégedésére végzik.A mintázott kőzetanyag egy kisebb darabját, a kőzetpor egy részét és a vé
kony csiszolatosat gondosan őrzik, raktározzák. Több mint százezer darab van a polcokon, hogy szükség szerint bármikor a felvetődő

üzemben tevékenykedik, míg az ifjabbik Bakonyán maradt. A 25. szint nyugati bányamezőjében folyó munkákat irányítja.— Nagyon érdekes, szép feladat ez — meséli. — Egy régóta művelés alatt álló területen dolgozunk, ahol az érc túlnyomó részét már leművelték. Sajnos az ér- cesedési viszonyok olyanok, hogy elég sok meddő gurí- tót is ki kell hajtanunk, de hát mi mást tehetünk, hisz az ott lévő ércet ki kell valahogy termelnünk. Számomra épp ezek a problémák teszik széppé, érdekessé ezt a munkát. A még meglévő adatok ismeretében kell azt a módot megtalálni, hogy a leggazdaságosabban, a legkevesebb meddő gurító kihajtásával tudjuk a visszamaradt érckészletet leművelni.— Már az egyetemen is arról álmodtam, hogy ilyen feladatokat kapok majd. Ta- lán azért is a bányaművelő szakot választottam, bár a gépészet is érdekelt. De van még valami, amit az iskolában nem éreztem, de ami még szebbé, még vonzóbbá teszi számomra a munkát. Egyrészt, hogy ilyen kiváló kollektívába dolgozhatom, másrészt az a tudat, hogy felelősséggel tartozom az emberekért — mondotta végezetül az ifjú bányamérnök. N. G.
új igényeknek megfelelően új vizsgálatok készülhessenek belőlük.A barakkokat körülvevő magkertben láda, láda hátán. Hosszú sorokban és fel- tomyozva szinte megszám- lálhatatlanok.A tagság a Kutató-mélyfúró üzem szerkesztő—szolgáltató csoportjának MHSZ szocialista brigádjához tartozik. Eredményesen vesznek részt minden megmozdulásban, különösen a lövészet a kedvenc számuk.Csaknem valamennyi, régi dolgozónk. Újhelyi István már 30 éves törzsgárdatag, egyike azoknak, akik már vállalatunk megalakulásánál is itt dolgoztak. Jó munkájukért becsülik őket az üzemben, példaképek lehetnek fiatal dolgozóink előtt. Koch László
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Felhívás
A MÉV Ságvári Endre Művelődési Ház művelődő közösségei október hónapban új tagok jelentkezését várják. Művészeti csoportok: MÉVKoncert-fúvószenekar (Örökös Kiváló Együttes). Nyitott Színpad (Kiváló Együttes). Képző- művészeti műhely (rajzolás, festés, grafika, tűzzománc, szövés). Fotókör (foto- és diapályázatok, szaktanácsadás). Quadró tánccsoport (modern táncok).Klubok, szakkörök: Hantosi Bantl (country- íene), Magányosok Klubja, Kisgrafikai Barátok Klubja, Nyugdíjasok Klubja, MHSZ Ságvári Rádióklub, Rádió Iránymérő Szakkör, Természetjáró, Honismereti Szakkör.

D. A. |

1. A III. sz. bányaüzem dol
gozói az alábbi problémákat 
vetették fel: A Kállai Éva té
ren lakók panaszolják, hogy 
az utóbbi időben a Super Mar
kelben a hentesáru-ellátás igen 
leromlott, nincs választék. Több 
dolgozó sérelmezi, hogy a Szi
geti úti AFIT-nál a jótállásos 
gépkocsik gyári hibából eredő 
dukkózási színváltozást nem 
akarják elismerni gyári hibá
nak, hanem szándékos rongá
lásnak minősítik.A problémákra Szendrői 
Tivadar, az Élelmiszerkereskedelmi Vállalat áruforgalmi osztály vezetője és 
Tóth László, az AFIT üzemvezetője válaszoltak.SZENDRŐI TIVADAR: — A Super Market ellátását megvizsgálom és a szükséges intézkedéseket — az áruellátás megjavítására — megteszem.TÓTH LÁSZLÓ: — A gyári hibából eredő dukkózási színváltozást minden esetben elismerjük a jótállásos gépkocsiknál — legfeljebb a kártérítés összegéről vitatkozunk a panaszossal —, mert az a kötelességünk, hogy a gyári hibás színváltozásért fizessük a kártérítést. Azt nem szoktuk mondani, hogy szándékos rongálás miatt nem fizetünk. Akkor nem fizetünk, ha a színváltozás szakszerűtlen ápolásból, vagy más külső behatolásból — mész, meszes víz, vagy más vegyi anyag förcs- csen rá és tarka lesz — ered. Ha nem megfelelő tisztítószerrel ápolják a duk- kót, akkor az megfakul, matt lesz, amit meg lehet állapítani, hogy nem gyári hiba.

2. Az V. sz. bányaüzem dol
gozói közül többen sérelmezik,

MM - HírekRészletes hírekkel központi információk hiányában még nem szolgálhatunk. A soron következő eseményekről a brigádokat külön értesítjük. Az MM-ben szereplő könyvekkel kapcsolatban áprilisi számunkban

Színházról, büfékről és másról II.

Őszi évad előtt a művelődési ház
60. házassági évfordulón

— A népszerűségnek ör
vendő pinceklub átmeneti 
időre bezárt. Sokan tudni- 
vélik, hogy ismételt meg
nyitásakor alkoholmentes 
kultúrcentrumként folytatja 
működését. így igaz? Ha 
igen, miért kellett a mun
kásszálló büféje után innen 
is száműzni a sörösüvege
ket, nem beszélve arról, 
hogy az alkoholfogyasztást 
a ház büféjéből is száműz
ték. Nem estünk át a ló má
sik oldalára?— A pinceklub felújítási munkák miatt tart zárva — válaszol Vincze János igazgató. — A klub mint olyan természetesen megmarad, de átalakításokkal három különálló terem kialakítására kerül sor, ahol is helyet kapnak a vállalati párt-, szakszervezeti, KISZ-tag- gyűlések, továbbképzések. Mindemellett a termeket a szocialista brigádok összejöveteleikre igényelhetik. A klub naponta 14.00 órától 21.00 óráig tart nyitva.— Túl azon, hogy a pinceklubban az alkoholfogyasztás miatt voltak időn

ként rendbontások, nem terveztük a büfé bezárását. Erre egyszerűen azért került mégis sor, mert a vendéglátó vállalat a rendezvényekhez igazodó büfényit- vatartást nem vállalta. Mindez nem jelenti azt, hogy a pinceklubban megtartott rendezvények alkoholmentesek lesznek. A zártkörű rendezvényekre a művelődési ház büféje biztosítja az italt, ugyanúgy, ahogy házon belül is, csakis a rendezvényekhez igazodva tart nyitva és árul szeszes italt is. Nem érzem a ló másik oldalának ezt a helyzetet. A művelődési háznak nem célja a kocsmák fenntartása, arról nem beszélve, hogy az objektív feltételek ehhez nem is biztosítottak.
— Térjünk vissza a mű

velődési házhoz. A fentiek
ben elmondottakon kívül 
milyen új programokat ter
veznek ahhoz, hogy minél 
több embert sikerüljön be
invitálni a színházterembe, 
az épületbe?— Ősztől indítunk egy filmklubot a moziüzemi vál

lalattal közösen, melynek programjában zenés filmek bemutatására kerül sor. Sokkal több lehetőséget kapnak művelődési házunktól a lakóterületen lévő iskolák, mint eddig. Sor kerül a közkedvelt iskolamozi előadásaira, az iskolák művészeti együtteseinek bemutatóira és tervezzük rendhagyó ének-, zene-, irodalomórák megtartását is.
— A Nyitott Színpad szín

re lép-e a közeljövőben, 
enyhítve azt az űrt, melyet 
a színház művészei hátra
hagytak?— Ami eddig elhangzott, úgy érzem bőséges kínálatot ad az ősztől meginduló művelődési ház évadában. Nagyon remélem, hogy az általam irányított Nyitott Színpad a korábbi bemutatóihoz hasonló közönség és szakmai sikerre számíthat. Szeptember utolsó napjaiban mutatja be az együttes Mrozek: Emigránsok című darabját — mondotta végezetül a művelődési ház igazgatója. Veress

A Ságvári Művelődési Ház híreiből

hogy a Mecsek Aruház mellett 
lévő húsboltban délután sok 
esetben sem húsáruból, sem 
hentesáruból nincs választék, 
vagy hentesáru nincs is. Az üze
mi buszok 16.00 óra körül ér
nek be, akkor szeretnének vá
sárolni.A kérelemre Szendrői Ti
vadar, az Élelmiszerkereskedelmi Vállalat áruforgalmi osztályvezetője válaszolt.— Az ügyet megvizsgálom és a szükséges intézkedést megteszem, mert semmi sem indokolja, hogy délutáni órákban — amikor a délelőtti műszakban dolgozók zömében vásárolnak — ne legyen választék. A nagy melegben és a nyaralások időszakában — a kevés hűtőtér miatt — érthető volt az óvatosabb rendelés, de most már a melegnek és a nyaralásoknak vége, lehet megfelelő mennyiségű árut rendelni.

3. Azt is kérdezik az V. sz. 
bányaüzemből, hogy miért kel
lett a 10-es busz vonalát meg
változtatni?A kérdésre dr. Kiss Ele
mér, a Pannon Volán Vállalat üzemigazgatója válaszolt:— Csak egy rövid szakaszon — a végállomástól a Mecsek Étteremig — változtattuk meg a 10-es járat útvonalát azért, mert a 20- as túlságosan zsúfolt volt, be kell segíteni, a 10-esnek pedig a végállomástól a Mecsek Étteremig úgysem volt megállója, tehát az útvonalváltoztatás nem zavarhat senkit, mert a Mecsek Étteremtől továbbra is a 6/a útvonalon közlekedik. Hozzá kell még tenni, hogy a 10- es utasforgalma eléggé alacsony volt. Gácsi Mátyás
sajnos téves információ jelent meg. Könyvtárunknak a jelzett könyveket nem sikerült megszerezni nagyobb tételben. Kérjük, hogy a vetélkedő résztvevői városunk nagyobb könyvtáraiban érdeklődjenek.

FILMKLUB indul a Ságvári 
Endre Művelődési Házban 1986. 
október 14-én. Nyolc hónapon 
keresztül minden hónap má
sodik keddjén 18.00 órai kez
dettel, a harmincas, negyvenes 
és ötvenes évek híres olasz 
filmjeiből láthatnak válogatást. 
Nyitófilm: De Sica: Biciklitol
vajok. A bemutatásra kerülő 
további filmek: Rosellini: Ró
ma nyílt város; Zampa: Béké
ben élni; Germi: Szicíliai vér
bosszú; De Sica: Egy asszony 
meg a lánya; Rosellini: Német
ország nulla éve; Fellini: Nyolc 
és fél; Antonioni: Kaland.

A filmekre bérletek igényel
hetők és válthatók a művelő
dési házban, vagy az üzemi kö
zönségszervezőknél. Egy bérlet 
ára: 106 forint.*

TANFOLYAMOK kezdődnek a 
művelődési házban. Október 1- 
én 17.00 órakor szabás-varrás 
kezdőknek és haladóknak. A 
tanfolyam tartama három hó
nap. Részvételi díj: 400 forint 
(vállalati dolgozóknak 300 fo
rint). *

OKTÓBER 3-án 17.00 órakor: 
Zeneóvoda, időtartama 2x4 hó
nap. Részvételi díj: félévenként 
300 forint. Jelentkezés és befi
zetés az első foglalkozáson, il
letve naponta 8.00—16.00 óráig 
a művelődési házban.

♦
HARMADIK Színház fejléccel 

jelentek meg városzerte a Nyi

Ságvári Endre
Művelődési Ház
októberi programjából 
Stúdiógaléria

2—27-ig: Ex libris és kisgra- 
fika kiállítás a hollandiai nem
zetközi kongresszus anyagából.
Pinceklub

2- án 19.00 órakor: Mrozek: 
Emigránsok. A Pécsi Nyitott 
Színpad előadása. Szereplők: 
AA: Mikuli János, XX: Pilin- 
czes József. Rendezte: Vincze 
János. Belépődíj: 50 forint.

3- án 19.00 órakor: Emigrán
sok.

12- én 10.00 órakor: Hárs Lász
ló: Fordított esztendő. Fantasz
tikus gyermekbohózat két rész
ben.

13- án 10.00 és 15.00 órakor: 
Fordított esztendő.
Ságvári filmklub

14- én 18.00 órakor: De Sica: 
Biciklitolvajok.
Ságvári Mozi

4- én 16.00 órakor: A veréb is 
madár (magyar film).

4- én 18.00 órakor: A kis egy
szarvú (japán film).

5- én 16.00 órakor: A veréb is 
madár (magyar film).

5-én 18.00 órakor: A kis egy
szarvú (japán film).

11- én 16.00 és 18.00 órakor: A 
Saolin templom szent köntöse 
(kínai film).

12- én 16.00 és 18.00 órakor: 
Roncs palota (dán film).

tott Színpad új bemutatóját 
(Mrozek: Emigránsok) és Hárs 
László: Fordított esztendő cí
mű fantasztikus gyermekbohó
zatának előadásait hirdető, rek
lámozó plakátjaink.

Mit jelent a Harmadik Szín
ház elnevezés? Ez a sorszám- 
névi jelentéstartalommal ren
delkező szókapcsolat nem a 
Nemzeti Színház és a Nyári 
Színház „mellettiségre-utáni- 
ságra” kíván „célozgatni” (bár 
kétségtelen, hogy Pécsett így 
is értelmezhető), hanem a hi
vatásos és az amtőr színházak
tól egyaránt különböző sajátos 
színházi formát, profilt jelöl. A 
„harmadik színházak” nem 
rendelkeznek állandó társulat
tal és állami dotációval, pro
dukcióként ismétlődően újjá
szerveződnek, a színészek a 
szerződésben meghatározott fi
zetést kapnak, de a szerepeket 
önként vállalják. Üj színházi 
formát és produkciókat elindít
va nincsenek illúzióink amikor 
színházi előadás a további lé
tét meghatározó közönség elé 
kerül, már nem létezik ama
tőr, profi, vagy éppen harma
dik színház: csak jó és rossz.♦

NÉMET nyelvtanfolyam kez
dőknek és haladóknak október
1-én 18.00 órakor. Időtartama 
2X4 hónap, részvételi díj fél
évenként 500 forint.

Dezső Attila—Dér Agnes

Fortuna
kegyeltjeiA XXXVI. bányásznap alkalmából a Városi Műjégpályán megtartott tombolasorsoláson a főnyereményt — 1 darab négyszemélyes sátrat —, Faragó Imre, a II. sz. bányaüzem lakatosa (Pécs, Ércbányász u. 6.), a kempingkerékpárt Mókus 
Béla, a Kutató-mélyfúró üzem rendésze (Pécs, Saro- hin t. u. 78.), míg a harmadik díjat, egy darab Wolkmen fülhallgatós magnókészüléket Herman Antal kisiparos (Pécs, Kállai É. tér 1.) nyerte. Gratulálunk!

K. M.

Változás
i* ormion es 

tendő című darabjának bem 
tatója a szeptemberi műsorb: 
megadottaktól eltérően ne 
szeptember 28-án, hanem okt 
per 12-én 10.00 órakor lesz.

Hosszas csengetésre Soly- 
mosi Béla, 84 éves, a Páfrány úti másfél szobás lakás aprótermetű bérlője nyit ajtót. Betessékel a szobába, elnézést kér, egy kicsit nagyot hall. Ezalatt gépies mozdulattal végigsimítja szakállát, tetszetős férfidísz. Hasonlót a Monarchiát idéző képeken látni...— A feleségem — mutat a tolókocsiban ülőre.— Tudja fiam, három éve combcsonttörésem volt, azóta ide vagyok láncolva — veszi át a szót a 81 -ées Ilonka néni —, azóta ösz- szeszűkült előttem a világ, páromnak is volt combcsonttörése, de hála istennek, azért ő tud járni.— A Mecseki Szénbányákból kerültem a vállalathoz 1956-ban — vette vissza a szót Béla bácsi. — Felszabadulás előtt a vasútnál dolgoztam mozdony- vezetőként, apóm mesterségét folytatva. Szinte gyerekfejjel kellett munkába állnom, mert apóm keresete kevés volt a nyolc éhező gyerek eltartásához. 1926- ban megnősültem, két fiam és két lányom született. Nehéz időket éltünk át. Párttag, kommunista lettem, fiatalon bekapcsolódtam a földalatti mozgalomba. A munkám és tevékenységem miatt a Horthy-rendszerben üldöztek, munkanélküli lettem és éhezett a családom.

Nyugállományba került: Domokos Sándor portás, Kiss József kovács, Izsó László vájár, Gunszt István csatlós, Orosz Károly fúrómester (II. sz. bányaüzem), Csécsei Tóbiás villanyszerelő, Villányi György fenntartó vájár (III. sz. bányaüzem), Veit Károly vájár (IV. sz. bányaüzem), Nyéki Tihamérné operátor, Fink György fúrómunkás (Kutató-mélyfúró üzem), Pintér József fürdőkezelő, Horváth Lajos géplakatos, Keresztes József erőgépkezelő (Szolgáltató üzem).
Nyugállományba került 

dolgozóinknak ezúton is 
megköszönjük a vállala
tunknál végzett eredményes 
munkájukat, s nyugdíjas 
éveikhez kellemes pihenést, 
jó egészséget kívánunk.

A szebb, a jobb, a békés jövőt a felszabadulás hozta meg számunkra is. Mint már említettem, az ellen- forradalom évében kerültem a Szolgáltató üzembe, mint gépész. Rövid idő után brigádvezető lettem és innen mentem nyugdíjba 1963-ban. Szerettem volna még tovább dolgozni, de át kellett adnom a helyem a fiataloknak, így volt rendjén ... Ezután már csak a kerti és szőlőmunkának éltem, az alsóürögi telkemen. Dolgoztam, amíg az egészségem engedte. 1978-tól ebben a lakásban élek a párommal. A gyerekek gyakran meglátogatnak bennünket, különösen a feleségem súlyos sérülése után lett nagyon nehéz az életünk.
— A bányásznap alkal

mából kedves meglepetés 
érte, igaz?— Igen, a vállalati nyugdíjas alapszervezettől 4000 forint segélyt kaptunk, amit ezúton is hálásan köszönünk, erre igazán nem számítottunk.

— Mennyi a nyugdíjuk?— 4250 forint, ebből csak szűkösen lehet éldegélni, sokat elvisz a patika.
— Hogyan telnek napja

ik így egymásra utalva?— Leszámítva az előbbieket jól. Mindketten örülünk, hogy ez év május elsején ünnepelhettük 60. házassági évfordulónkat.K. M.
Színházajánló

Idén, szeptember végén meg
nyílt az újjáépített Kamara- 
színház. Ezzel egyidejűleg be
indul a nagyszínház rekonst
rukciója. Ez évadban csak az 
új Kamaraszínházban tartanak 
előadásokat (a Ságvári Endre 
Művelődési Házban nem), itt 
viszont három helyszín is 
szerephez jut. E három játszá
si helyszín alapján lehet bérle
teket váltani: a nagybérlet, a 
„Szivárvány”-bérlet, mely hét 
előadásra érvényes (Lear ki
rály, Hawaii rózsája, egy Her
nádi, egy Rososin, egy Bib- 
biena darab, egy balettest, vala
mint a Figaró házassága), 450 
forintért.

„n.iuciu meg (az említettek 
kívül Schwajda György e 
víg játéka is), 350 forintért.

Az újjáépített „kamara” F 
zép-Európa egyedülálló színi 
zi komplexuma (tetszés szer 
variálható színpad és nézőt 
újszerű színpadtechnika stt

Szeptember elsejétől új sz 
gáltatásokkal nyílik meg a I 
esi Nemzeti Színház közönsi 
szolgálati irodája (például: e 
adóestek, felvilágosítás ír 
színházak műsorairól és jef 
foglalás, művész—közönség 
lálkozók stb.).

Mindezekről bővebb tájéki 
tatást lehet kérni Szerecz Ml 
fától a 12-222/277-es telefoni 
vagy személyesen a színházb:

Szirmai Vanda
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Köszöntjük a fegyveres erők tagjait!
Varga Jenő 
ejtőernyős

Hopp István 
polgári fegyveres őr

Vass Ilona munkásőr

Gyermekkorában ő is — mint oly sokan — pilótának álmodta magát. Tizenhat évesen, amikor már javában szakmát tanult az iparitanuló intézetben, úgy tűnik a repülés öröméből semmi sem lesz. A sors azonban egy kicsit kegyes lesz hozzá. Az iskolában MHSZ vitorlázó repülőket toboroznak. Varga Jenő, a vállalati pártbizottság titkárhelyettese — hiszen róla van szó — örömmel jelentkezik. A szigorú felvételi követelményeknek sikerrel tesz eleget. Már túl van a tanfolyam elméleti részén, s a repülés, a gyakorlati oktatás következik, amikor megismerkedik
Sperczel Jánossal. Tulajdonképpen ez az ismeretség lesz az akadálya an
Szegfű Gábor honvéd

Ismerősöktől hallotta, hogy 
jó kollektíva, jó brigád dolgo
zik a IV. sz. bányaüzem esz
tergályos műhelyében. Így 1982- 
ben hátat fordított a Sopianae- 
nak és a IV. sz. bányaüzem
ben esztergályosként munkába 
állt. Nem a több kereset re
ményében változtatott munka
helyet, csupán a jó társaságért.

— Az más kérdés, hogy a 
lakáshozjutás itt a vállalatnál 
könnyebb — mondja, majd 
magyarázkodva hozzáteszi —, 
erre azonban még nincs szük-

Az oldal összeállításában 
közreműködtek: Csöndör
László, Helstáb Judith, Kel
ler Gábor, Kovács Miklós, 
Veress Tamás.

nak, hogy a mindig pilótá- készülő Varga Jenő hátat fordítson a repülésnek.Ez a hátraarc azonban nem jelenti azt, hogy a repüléstől teljesen elszakad. Sperczel János ekkor „menő” ejtőernyős, s ő csábítja el Varga Jenőt az ejtőernyősök táborába.1960. április 17-én került sor első ugrására, s ma már 549-szer lobbant ki feje felett az ernyő kupolája. Azóta 26 év telt el, igaz közben 10 év az ejtőernyőzésből számára kimaradt. E kényszerpihenő alatt végezte el a gépipari technikumot, a marxista egyetem hároméves tagozatát és az MSZMP politikai főiskoláját.Az ejtőernyőzés örömén túl elsődleges feladatának tartotta, s tartja ma is a honvédelmi nevelést, a sorköteles ejtőernyős szakkiképzést. Tagja a Pécsi Repülő és Ejtőernyős Klub Tanácsának, s talán ezért is igyekszik az átlagosnál többet segíteni a repülés és ejtőernyőzés szerelmeseinek. Szíve szerint szeretné letenni a pilótavizsgát, hogy a gyermekkori álom legalább valamelyest teljesüljön, de bevallja, hogy erre ma már sem ideje, sem energiája nincsen. Tudom nem ezt akarja igazolni, amikor elfoglaltságainak felsorolásakor azt is megemlíti, hogy 1962 óta munkásőr, a Pécsi Zászlóalj híradó szakaszában teljesít szolgálatot.
ségem, hiszen nincsen csalá
dom.

— Húszévesen kaptam kéz
hez a behívót — mondja Szeg
fű Gábor — természetesen nem 
csináltam ebből nagy ügyet. 
Ügy fogtam fel, hogy minél 
előbb visznek katonának, an
nál hamarabb leszek túl a sor
katonai szolgálaton. Bár köny- 
nyedén fogtam fel az egészet, 
de be kell vallanom, hogy volt 
bennem egy kis szorongás, mi
vel jó pár vad történetet hal
lottam a katonaéletről. Ma már 
azt mondhatom, kellemesen 
csalódtam, hiszen nem volt 
olyan nehéz. Kibírtam, sőt két
szeres Élenjáró Katonaként sze
reltem le. Hivatásos jogosít
vánnyal vonultam be a sereg
be és leszerelésemkor elértem 
az elsőosztályú harcjármüveze- 
tő minősítést. Gumikerekes 
harcjárművezető voltam a ka
tonaságom alatt, s nem kis 
büszkeséggel töltött el, hogy 
a parancsnoki gép volt az 
enyém.

— Azt nem mondom, hogy 
jó katona voltam, csupán olyan, 
mint a többiek. A társaság az 
ütegen belül nagyszerű volt. 
Olyannyira, hogy a gyakorla
tokon a harcászati eredmények 
nálunk voltak sorozatban a 
legjobbak. Az persze igaz, hogy 
ezért én is mindent megtettem, 
természetesen ez nem volt ne
héz, hiszen szerettem a gépe
met. Volt, hogy a szerelők 
adott meghibásodáskor egy hó
napra ígérték a munka elvég
zését. Ezt sokalltam, s enge
déllyel nekiálltam a szerelés
nek, s egy hét alatt el is ké
szültem vele. A kezdetben per
sze nem sokat értettem a gép
hez, azt sem tudtam, hogy pél
dául hol van a kuplung, vagy 
hogy hol lehet a szelephézagon 
állítani.

Szegfű Gábor ez év augusz
tusában szerelt le, majd még 
ugyanebben a hónapban a IV. 
sz. bányaüzemben munkára 
jelentkezett.

1966 óta a polgári fegyveres 
őrségnél dolgozik. Ez a máso
dik munkahelye. Az első a het-

(Alkotmány)

„A HAZA VÉDELME A MAGYAR NÉPKÖZTÁRSASÁG 
minden Állampolgárának SZENT KÖTELESSÉGE”

Felvételünk a Iiatárőrkerülct siklósi laktanyájában készült az újonceskü alkalmából.

A nagy szerelőcsarnokhoz 
tartozó kéziraktárak tartoznak 
hozzá. Csak férfiak dolgoznak 
itt. A szerszámraktáros Mari
kához a legkülönfélébb kéré
sekkel fordulnak. Fúró, menet
vágó, elektróda, mentőöv, avagy 
gázpalack az igény, érteni kell 
hozzá. De hozzá fordulnak a 
dolgozók ebédjegy, vagy egyéb 
ügyek intézése ..céljából is, te
hat összekötő az irodaépület
tel és titkárnő is egyben.

Munkáját 19G3-ban kezdte az 
Ércdúsító üzemben. Először ta
karítónő, majd a hőközponti 
vízlaborba került, utána a vil
lamos tekercselőbe.

1976 óta a szerelőműhely szer
számraktárosa. Ekkor lép be 
a Munkásőrségbe, ahol a mai 
napig is a közvetlen zászlóalj
nál, ezen belül a híradósoknál 
telefon- és telexkezelő.

Férje szintén az ÉDÜ dolgo
zója, 1961 óta munkásőr a 
törzsnél, fegyvermester.

Marika szakszervezeti bizal
mi helyettes. Az üzemi Vöröske
reszt megalakulásával a titkár 
mellett (aki az üzemorvos volt), 

vállalta, szervezte és végez
te a legtöbb munkát. Párton 
kívüli, de bőven végez párt
munkát. Az elmúlt években a 
Munkásőrségnél havi 9 nap 
szolgálatot teljesített. Az idei 
évben jobbára az idősebbek 
voltak beosztva. A lövészetek
re is eljár Kisvaszarra. Pisz
tollyal jól lő, géppisztollyal ki
válót. A Munkásőrségnél főnö

Zólyomi Tibor 
őrvezető

Kalina János 
IfjúGárda parancsnok

Nemrég még egyenruhában 
várta látogatóba családtagjait 
Zólyomi Tibor. Augusztusban 
letelt a 18 hónap katonai szol
gálat, így most már elmond
hatja magáról, hogy túl van a 
felnőtté válás nagy próbatéte
lén.

vehelyi erdőgazdaság, ahol er
dészgyakornokként dolgozott.

A polgári fegyveres őrségen 
belül a szolgálatnál szinte nincs 
olyan terület, ahol ne dolgo
zott volna. Négy évet a II. őr
ségnél, az úgynevezett , .ke
mény” helyen dolgozott. Most 
az ÉDÜ-beli szolgálaton kívül 
szállítmánykísérés is egyik fe
ladata. Büszkén mondja, hogy 
évente 1G—18 ezer kilométert 
tesz meg sínen. Munkája er
kölcsi és anyagi elismeréseivel 
meg van elégedve. Jónak, ele
gendőnek tartja fizetését, ami 
igazán ritkaság. Czinszki Fe
renc, a polgári fegyveres őr
ség parancsnoka megjegyzi: — 
Hopp István valóban jól keres, 
de ez havi 216 óra szolgálattal 
párosul.

Kétszeres Kiváló polgári fegy
veres őr. Szolgálata során több 
elfogás, előállítás történt. Fegy
verhasználatra — az ő örömé
re is — nem került sor.

Az idei év április 4-én vette 
át a Közbiztonsági Érem arany 
fokozatát. Bodán lakik, csalá
di házban. Nagy gyerekeire 
(egy fiú és egy lány) büszke. 
Unokái 11 és 4 évesek.

Elégedett és nyugodtan mond
hatjuk: boldog ember.

— Nehéz volt. Tibor?
— Ki lehetett bírni. Sok srá

cot megvisel a katonaélet, ne
hezen, vagy egyáltalán nem 
tudják megszokni az ottani 
légkört. Nem mondom, furcsa 
volt az elején a szigorú rend 
és fegyelem, de nem volt olyan 
rémisztő, mint ahogy azt előt
te a haverjaim lefestették. A 
szolgálatot Kaposváron gépko
csivezetőként töltöttem le.

— Hogy viselte a családod a 
hosszú távollétet?

— Bevonuláskor a szüléimén 
kívül a feleségemet hagytam 
otthon. Miközben én a hadse
reg kötelékében voltam, meg
született a kislányom. A szüle
im és az anyósomék segítettek 
a feleségemnek az első fürde
tésnél, pelenkázásnál. Én saj
nos nem tudtam napról napra 
figyelemmel kísérni kislányom 
fejlődését. A másodiknál majd 
bepótolom.

— Hogyan fogadtak a régi 
munkatársak? Hiszen a kato
naság előtt is a Szolgáltató 
üzem volt a munkaadód.

— Jó érzés volt újra viszont
látni a kollégákat. Hamar be
leszoktam a munkába, az ércet 
most is ugyanúgy és ugyan
azon az útvonalon szállítjuk, 
mint annak előtte.

Vass Ilona a II. sz. bánya
üzem gépírónője 1980 óta mun
kásőr. Amikor arról érdeklőd
tünk, hogy miért lett nő lété
re a fegyveres testület tagja és 
lépést tud-e tartani férfitársai
val, elgondolkodva a követke
zőt mondta:

— A hetvenes évek elején ve
tődött fel először az, hogy mun
kásőr leszek. Akkor azonban 
még nem sokat tudtam arról,

Gyurity Sánderné
munkásőr

Vékonydongájú, magas, szi
kár fiatalember megilletődve 
lépte át a vállalat „küszöbét” 
1967-ben. A katonaság előtt a 
III. sz. bányaüzemben dolgo
zott vájárként, leszerelése után 
a IV. sz. bányaüzemben foly
tatta abbahagyott munkáját,

hogy miként is áll össze a 
Munkásőrség és, hogy az oda- 
jelentkezetteknek pontosan mi 
is a tennivalója. Később a szer
zett információk egyre terebé
lyesedtek, s végül is 1979-ben 
mondtam igent. Be kell valla
nom, hogy akkori párttitká
rom, Barcsa Zsigmondi biztatá
sára léptem be a Munkásőrség
be. Az is igaz, hogy a beillesz
kedést, a tanulást, a feladatok 
ellátását segítette, hogy isme
rős üzemi dolgozók közé ke
rültem. Az uránszázad II. sz. 
bányaüzemi szakaszának első 
rajában vagyok lövész egész- 
ségügyis. Sokat segítettek a pa
rancsnokok, de a fiúk is, gon
dolok itt azokra a régi bá
nyászokra, mint Kasik György, 
Kovács Imre, Megyer József, 
akik a hosszú és fárasztó 
bányamunka után helytálltak 
és állnak ma is.

— Amikor azt mondtam, hogy 
igen, munkásőr leszek, nem 
gondoltam a nehézségekre. Az 
előképzéskor már gondoltam 
erre, de akkor az ember már 
becsületből nem csinálhat hát- 
raarcot. A sors fintora, s ma 
már kimondottan bánom, hogy 
amikor először volt lehetősé
gem a munkásőrök közé állni, 
nem éltem vele. Egyrészt azért, 
mert fiatalabbként könnyebb 
lett volna a beilleszkedés, más
részt azért, mert nagyszerű kö
zösség a miénk. Már a belépé
semkor úgy döntöttem, hogy a 
nyugdíjig munkásőr maradok. 
Tudja, én úgy gondolom, amíg 
máshoz van erőm, addig ehhez 
is kell, hogy legyen.

kei elégedettek, ezt bizonyítja 
a Haza Szolgálatáért bronz fo
kozat, melynek már több éve 
a tulajdonosa.

Munkahelyével meg van elé
gedve, de panaszkodik. Fizeté
se elmaradt a többi raktároso
kéhoz és segédmunkásokéhoz 
képest. Munkatársaival jók a 
kapcsolatai, bármilyen kérésü
ket készséggel teljesíti.

amely 1971-től 1984-ig tartott.
Az utolsó évben általános 
egészségromlása miatt kikerült 
a bányából és jelenleg a kő
zetmechanikai labor munkatár
sa.

Az Ifjú Gárda munkájával, 
feladataival, szolgálati teendői
vel 1962-ben ismerkedett meg 
szülőfalujában, a Borsod me
gyei hejőpapi faluban. A köz
ség akkori tanácselnökének ké
résére lett tagja a testületnek. 
A vállalatnál csakhamar felfi
gyeltek képességeire és ennek 
eredménye, hogy 1979-től ő lett 
a vállalati Ifjú Gárda parancs
noka.

— Mi a feladata?
— Mivel mi munkásőr szak

alegység vagyunk, elsődlegesen 
közel azonos a Munkásőrség 
éves kiképzési és harcászati fe
ladatainak a megoldása.

— Mire hivatott a szervezet?
— Mindenek előtt a fiatalok 

felkészítése, illetve előképzése 
a honvédelmi feladatokra, va
lamint a Munkásőrség utánpót
lásának biztosítása sorainkból.

— E feladatok elvégzése idő
igényes, mit szól hozzá a csa
lád?

— Így fogadnak el. a felesé
gem ezt vállalta mielőtt meg
nősültem, biztosítják számom
ra az időt, vállalva ezzel az 
otthoni többletmunkát.
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Express sportnapok

Ezüstérem
Kilián-telepen

Rejtvényünk vízsz. 1., folytatva függ. 1., vízsz. 23. és függ. 
25. sorában Vargha Gyula: Szőlőhegyen című verséből idé
zünk. Megfejtésül az idézetet kérjük beküldeni 1986. október 
10-ig a szerkesztőség címére. A helyes megfejtők között 
könyveket sorsolunk ki.Népes sportküldöttség képviselte vállalatunkat a szeptember 12—14. között Kilián-telepen megrendezett Express sportnapokon. A versenykiírás alapján a résztvevők labdarúgás, kézilabda, asztalitenisz sportágakban és a nők még sorversenyben mérték össze erejüket és ügyességüket.Kiemelkedően szerepelt férfi kézilabda együttesünk. Mint csoportgyőztes játszotta a döntőt a BÉV ellen és imponáló játékkal szerezték meg az aranyérmet.Jól kezdett női csapatunk is, mint csoportgyőztes bejutott a fináléba és ott, akárcsak Velencén, ezúttal is a zsolnays lányok bizonyultak jobbnak az ijabb összecsapásban, de sebaj, legközelebb lehet törleszteni ...A legnépesebb mezőnyt ezúttal is a labdarúgás képviselte. A 23 csapat 7x4-es csoportra osztva körmér- íőzést játszott a csoportgyő. zelemért. A vállalat színeiben induló MÉV Szálló,

Vb-vetélkedő

A IV. sz. bányaüzem szakszervezeti bizottsága háromnapos továbbképzést tartott szeptember 12—14-én a szakszervezeti tisztségviselők számára a magyarher- telendi pihenőtelepén. Képeinken a résztvevők egy csoportja szabad idő eltöltése közben.Csöndör László felvétele

Mint azt a májusi számunk
ban közöltük, a Ságvári End
re Művelődési Ház vb-vetélke- 
iőt rendez.

A vetélkedő időpontja: 1986. 
október 27., hétfő 16.00 óra. 
Helyszíne a művelődési ház 
nagyterme.

Témája: A magyar csapat 
csoportjának mérkőzései, vala
mint a vb négyes döntője. Vá
logatottunk és ellenfeleinek is
merete, tájékozottság ezen csa
patok politikai, kulturális és 
futballéletéről, s ugyanezen 
tudnivalók a négyes döntő 
résztvevőivel kapcsolatban.

Irodalom: Vándor Kálmán: 
Labdarúgó világbajnokságok. 
Az adott országokkal kapcso
latos útikönyvek. A vb alatt 
megjelent Népsport-példányok.

Klub, II. üzem, III. üzem, a Szolgáltató együttese már az előcsatározásokban elbukott, míg az Anyagosztály csoportelsőként bevereked- te magát a döntőbe. Végül is a 4. helyért játszott mérkőzésen vereséget szenvedtek és így az 5. helyen végeztek. Mindezért a női labdarúgók sikere nyújtott kárpótlást, miután a döntőben l:0-ra legyőzték a BÉV-et, ezzel megszerezve a kupát és az erkölcsi sikert labdarúgóink számára.A női sorversenyt, amely hat ügyességi számból állott, a MÉV csapata nyerte.Nem kísérte szerencse asztaliteniszezőink szereplését. Az egyenes kiesésű versenyen játékosaink hamar elbúcsúztak a további küzdelemtől. Férfi, női versenyzőink nem kerültek a legjobb hat közé, ami azt is jelentette, hogy a vállalatok között összesített pontversenyben a MÉV második lett a győztes BÉV mögött.Kovács

Kérjük azokat a brigádokat, 
amelyek májusban eljuttatták 
hozzánk nevezési lapjaikat, hogy 
a 100 Ft-os nevezési díjat október 
20-ig fizessék be a művelődési 
ház gazdasági irodájában.

Mivel az előzetes tippver
seny szinte teljesen eredmény
telen volt, így az azon résztve
vő brigádok csak 2—3 plusz 
pont előnnyel indulnak. Ezért 
várjuk újabb, a tippversenyen 
részt nem vevő brigádok je
lentkezését is.

Díjazás: 1. 1500 forint, 2. 1000 
forint, 3. 500 forint. Tehát vár
juk a háromfős csapatok je
lentkezését október 20-ig.

Jó felkészülést és eredményes 
versenyzést kívánunk.

Vízszintes: 14. Süteményféle. 
15. Hatszáz perc. 16. Foghús. 17. 
Német zongoraművész (Ferdi- 
nánd). 19. Vés. 21. Kötőszó. 22. 
Kevert sor! 24. L. T. 26. Lako
ma. 27. Ételízesítő. 28. Hús mel
lé tálalják. 30. Kellemes érzés. 
32. Kiejtett mássalhangzó. 33. 
Képes. 34. Amidőn. 36. Tőszám
név. 37. Feltételes kötőszó. 39. 
Művészi tanulmány (névelővel).
41. Gyilkol. 43. R. H. 44. Alat
ta lévő helyre. 46. Középen jel
zi! 47. Vonatkozó névmás. 49. 
Gyümölcs. SÍ. Becézett János. 
53. Tagadőszó. 55. Kettő hang
zói. 57. Lelátó öröme. 58. Á. 
P. 59. Kettős mássalhangzó. 61. 
Férfinév. 64. Azonos római szá
mok. 65. Lakoma. 66. ... is 
madár. 68. Omladék. 69. P. s. 
70. Enni ad. 71. Száll. 73. B. 
N. 74. Ütőkártya, 75. Állóvíz. 
77. Becézett név. 78. N. H. 81. 
Röviden hív. 83. Női név. 85. 
Nomád sátortábor. 87. Kipusz
tuló. 90. Spanyol főúr. 91. D. 
K.

Függőleges: 2. Pénzintézeti át
utalás. 3. Kés jelzője. 4. Lop
va figyel. 5. F. R. 6. Azonos 
mássalhangzók. 7. Dal — fran
ciául. 8. Beszél. 9. z. O. 10. trt- 
törőegység. 11. Lantán. 12. Mint 
vízsz. 81. 13. Vége — angolul. 
18. Kerület — röviden. 20. Om

ladék. 23. Tőzsde. 26. Apróra 
zúzó. 28. ... Tisza vizét issza. 
29. Tamás hangzói. 31. Görög 
betű. 32. Körmével megsért. 35. 
Fejnélküli viza! 38. Mindenre 
kiterjedő. 40. Elnök, röviden.
42. Lantán. 45. A. N. 48. Ezen 
a helyen. 50. L. G. 52. Nyel
vünkkel érezzük. 54. Kanalaz. 
56. Terjeszkedik. 60. Lakatos
szerszám. 62. Súlyt állapít meg. 
63. -ről párja. 67. V. E. 70. 
Férfinév. 72. Bírósági ügy. 73. 
Vak — németül. 76. Kívánság. 
77. Porció. 79. Von. 80. ... car
te, étlap szerint. 82. n©oáa,.tt 
női név. 83. Fizikai fogalom. 
84. Tudományos diákkör. 86. 
Paripa. 87. Indulatszó. 88. H.
J. 89. Kutyalak. 90. Kettős más
salhangzó.

*

Lapunk szeptember elsejei 
számában közölt keresztrejt
vény helyes megfejtése:

Száz évig e bányákban
éltem,

száz évig törtem a szenet, 
száz év alatt az izzó

mélyben
húsom vassá keményedett.

Könyvjutalomban részesül
nek: Egyed Imre (Pécs, Anikó 
u. 18.), Denke István (Siklós, 
Sallai u. 22., 7800), Gál Tiha- 
mérné (Kutató-mélyfúró üzem).

Labdarúgás
A szurkolók mérsékelt érdek

lődése mellett megkezdődött a 
Bányász Kupa kispályás lab
darúgó-bajnokság őszi forduló
ja a PMSC újmecsekaljai sport
telepén.

Kirívó sportszerűtlenséggel 
most a II. sz. bányaüzem csa
pata „büszkélkedhet”, mindösz- 
sze egy játékosa jelent meg a 
Modellezők elleni találkozón! 
Gyenge szereplésük még nem 
ok a távolmaradásra, ezzel nem
csak magukat, a bajnokságot 
is lejáratják ...

S, most lássuk, mi történt a 
XVI. fordulóban. Első helyre 
kívánkozik a listavezető Anyag
osztály csapatának pontvesztése 
a Klub ellen (0:0). A Kutató
mélyfúró a III. üzem elleni 
győzelmével (5:0) nyílttá tette 
a bajnoki cimért folyó küzdel
met. A Kutató-fejlesztő együt
tese a MÉV Szálló ellen elért 
gólzáporos győzelmével (11:1) 
tovább növelte a bajnokesélye
sek számát. A Szolgáltató a IV. 
üzem legyőzésével (4:1) ver
senyben maradt a dobogóért. 
A Modellezők, miután a II. 
üzem csapata nem jelent meg 
a mérkőzésre, helyet cseréltek 
a tabellán. Az ÉDU a Központ 
felett elért sikerével (5:0) fel
zárkózott a középmezőnyhöz.

A XVI. fordulóban összesen 
27 gól esett, ezt hat csapat 
tagjai rúgták, míg öt együttes 
gólképtelennek bizonyult. 

az élmezőny Állasa
1. Anyagoszt. 16 11 3 2 36:13 25
2. Kut.-mf. 16 11 2 3 63:21 24
3. Kut.-fejl. 15 10 3 2 56:22 23
4. IV. üzem 16 10 2 4 41:25 20
5. Szolgáltató 15 8 4 3 35:22 20

K. M. I

LÖVÉSZET: Befejezéshez kö
zeledik az SZMT Kupa össze
tett versenysorozata. Az utolsó 
előtti versenyszámot, a lövésze
tet a Szolgáltató üzem lőterén 
bonyolították le 30 csapat rész
vételével. A tíz értékelt lőver- 
senyszámot a TANÉP négy fő
ből álló együttese nyerte és 
ezzel a győzelemmel az össze
sített pontversenyben olyan 
előnyre tett szert, amely már 
behozhatatlan az utána követ
kezőknek. A Szolgáltató üzem 
függetlenül a labdajátékok dön
tőjének eredményétől az üze
mek közötti összesített pont
versenyben a második helyet 
szerezte meg.

o o o
Pótlólag közöljük az Orszá

gos Bányász Lövész Kupa ered
ményét :

Férfi csapat: 1. MÉV „A” 707, 
2. DKG Nagykanizsa 691, 3. Bor
sodi Szénbányák 689, 4. Mát
raaljai Szénbányák 670, 5. Ta
tabányai Szénbányák 658 kör
egységgel.

Férfi egyéni: 1. Dömötör Fe
renc (MÉV) 185, 2. Abonyl
László (Mátraaljai Szénbányák) 
181, 3. Domonkos Lajos (DKG 
Nagykanizsa) 190 (9x10), 4. Ka
tona János (Borsodi Szénbá
nyák) 180 (7x10), 5. Farkas Ist
ván (DKG Nagykanizsa) 179 
köregységgel.

Női csapat: 1. MÉV I. 507, 2. 
DKG Nagykanizsa 502, 3. OKGT 
Kardoskút 488, 4. MÉV II. 483,

Sport-
mozaik

5. OKGT Orosháza 475 köregy
séggel.

Női egyéni: l. Balázs Magdol
na (DKG Nagykanizsa) 174, 2.
Tarjányi Sándorné (MÉV) 172 
(6x10), 3. Baranyai Józsefné
(OKGT Kardoskút) 172 (8x9),
4, Papp Józsefné (DKG Nagy
kanizsa 172 (6x9), 5. Máté Emil- 
né (MÉV) 171 köregységgel.

*
LABDARÚGÁS: Szeptember 

27-én került sor az SZMT Ku
pa kispályás labdarúgás dön
tőjére az újmecsekaljai PMSC 
sporttelepén. A fináléba első
ként jutott az Anyagosztály, 
míg a IV. üzem a Vasas Bá
nyaüzem ellen hétméteres bün
tető rúgásokkal biztosította a 
részvételt. Női együttesünk is 
részt vett a legjobbak küzdel
mében (részletes tudósítás az 
október 15-i számban).

*
KÉZILABDA: Férfi együt

tesünk a megszerzett csoport- 
elsőséggel kiharcolta részvéte
lét az SZMT Kupa hatos dön
tőjébe. A lányok a korábbi 
vereségükkel nem jutottak to
vább. o o o

Szeptember végén megkezdő
dött a városi női kézilabda
bajnokság. A mévesek az első 
mérkőzésüket a Tejipar ellen 
játszották.

*
SPORTVEZETÖKÉPZÉS: Az

MSZMP Baranya megyei Bi
zottsága Oktatási Igazgatóságá
nak székházában megkezdődött 
a szakszervezeti sportvezető- 
képző tanfolyam. A beiskolá
zottak között nyolc méves fia
tal vesz részt és sajátítja el az 
elméleti és gyakorlati alapis
meretéket. K. M.

Jubileumi verseny

A Kutató-mélyfúró üzem 30 
éves jubileuma tiszteletére az 
üzemi MHSZ klub meghívásos 
lóversenyt rendezett. Üjra a lő
állásbán találtuk a régiek kö
zül Katona Istvánnét, Mészáros 
Mihályt, Gál Lászlót és több 
más neves versenyzőt. Mind
két nem heves küzdelmet f°ly- 
tatott a győzelemért. Katoná- 
né, aki közel öt éve nem lőtt, 
a sorozat után elégedetten hagy
ta el leállását. Nagy Larisz- 
sza arról panaszkodott, hogy 
vibrál a levegő a céltábla előtt,

ami akadályozta a jobb ered
mény elérésében.

A férfiak versenyét is szoros 
küzdelem jellemezte. Mészáros, 
Schilling és Varga elszakadva 
a mezőnytől külön döntőt ví
vott az elsőségért. Mészáros meg
őrizve a korábbi évek küzdőké
pességét, most is maga mögé 
utasította riválisait, köztük több 
olyan versenyzőt, akik ma is 
rendszeresen versenyeznek. 
Ezért is volt felettébb nagy a 
győztes öröme.

Az üzemi MIISZ klub példa

mutató, emberi figyelmességé
re vall, hogy erre a jubileumi 
versenyre az aktívák mellett 
olyanokat is vendégül látott, 
akik már több éve nem verse
nyeznek, illetve más vállalatnál 
dolgoznak.

Eredmények: Nők: 1. Osztro- 
gonáczné 249, 2. Katonáné 246, 
gelNagy Lar'ssza 222 köregység-

Férfiak: 1. Mészáros 425, 2. 
Schilling 416, 3. Varga B. 414 
koregységgel.

Kovács
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Célkitűzéseinket teljesíteni fogjuk!
A vállalati szacialista brigádvezető küldöttek tanácskozását október 2-án tartották a Központban. Az elnöklő Gyulai Sándor — a vszb titkárhelyettese — megnyitójában köszönetét mondott a vállalati kollektívának, a szocialista brigádoknak, akik a segítség- nyújtás nagyszerű példáját adták az április 11-i kommunista műszakon. Áldozatvállalásuk eredményeként a szakszervezet — egyszeri segély formájában — sok nyugdíjasunk anyagi gondjain tudott enyhíteni.

Vállalták, teljesítettékKöszöntjük az éves tér- lós; 18-as csapat, brigádve- vüket október 1-ig teljesítő zető: Kovács József; 23-as szocialista brigádokat. csapat, brigádvezető; SzabóLászló; 3G-os csapat, brigád- vezető: Hideg György; 50-es csapat, brigádvezető: Klo- vár Ferenc.
KUTATÓ-MÉLYFÚRÓ 

ÜZEMM—12-cs fúrós szocialista brigád, brigádvezető: Boa Géza.
II. SZ. BANYAÜZEM 7-es csapat, brigád vezető:Marián György; 14-es csapat, brigádvezető: GálGyörgy.III. SZ. BANYAÜZEMI-es csapat, brigádvezető:, Imre János; 4-es csapat, brigádvezető: Süli CsontosLászló; 8-as csapat, brigádvezető: Darázs János; 21- es csapat, brigádvezető: Simon Sándor; 26-os csapat, brigádvezető: Kiss János; 34-es csapat, brigádvezető: Turcsi István; 36-os csapat, brigádvezető: Antal József; 50-es csapat, brigád vezető: Valkovics Ferenc; 70-es csapat, brigádvezető: Tóth András.IV. SZ. BANYAÜZEMI-es csapat, brigád vezető: Hódosi Ferenc; 13-as csapat, brigád vezető: Fekete Mik-

„Nagyobb termelékenységgel, 
vagy kisebb létszámmal”A küldöttek már jó előre kézhez kapták a vállalati munkaverseny-sza- bályzat módosítására vonatkozó írásos anyagot, amelyhez Varga Mihály műszaki főosztályvezető fűzött szóbeli kiegészítést. A jelenlé-

Ülésezett a vállalati KISZ-bizottság

Napirenden a kádermunka  és a lakáshelyzet
Egyebek közt az ifjúsági szövetségben folyó káder- munka tapasztalatairól, a vállalat 1986—87. évi lakáshelyzetéről, a fiatalok lakáshozjutási lehetőségeiről tárgyalt a vállalati KISZ-bizottság szeptemberi ülésén. Az eseményen jelen volt Hiszékeny Dezső, a KISZ KB agitációs és propaganda osztályának munkatársa, a Baranya megyei KISZ-bizottság terület felelőse is.Az ifjúsági szövetségben folyó kádermunka tapasztalatait elemző központi vitaanyag kapcsán többen is szóltak a KISZ kádermunkáját kedvezőtlenül befolyásoló tényezőkről. Általános volt az a vélemény, hogy társadalmunkban csökkent a vezetői munka presztízse.

vők végül is egyhangú szavazással elfogadták a tervezetet.Ezt követően Varga Mihály az 1986. évi gazdálkodási terv időarányos állapotáról, a IV. negyedév főbb feladatairól tartott tájékoztatót.I A műszaki főosztályvezető a tervteljesítést illetően ' biztatónak ítélte vállalatunk helyzetét. Az első kilenc hónap termelési, gazdálkodási mutatói alapján várható, hogy célkitűzéseinket teljesíteni fogjuk. Úgy a nyersérctermelés, mint a vágathajtás terén jobban állunk, mint az előző év hasonló időszakában és a többi fontosabb mutatószám is megfelelőnek mondható.Ezt követően üzemekre lebontva ismertette a leg

A jobb megélhetés érdekében a fiatalok jelentős része maszekot, többletmunkát vállal, így kevés idejük jut a mozgalmi tevékenységre.Szó esett a munkahelyi KISZ-szervezetek működésével összefüggő feladatokról, a fiatalok területi mun

fontosabb feladatokat, értékelte a három negyedév munkáját. Az egyik legfontosabb feladat a II. sz. bányaüzemnek az V. sz. bányaüzembe való átköltöztetése volt. A III. sz. bányaüzemben célul tűzték ki, hogy a fémtermelésnél az önjáró technika arányát 50 százalékra emeljék. Ugyanitt tovább folyik az új légútrendszer kialakítása.A IV. sz. bányaüzemre nagy terheket rótt a felsőbb szintek újbóli megnyitása, de ugyanakkor meg kell gyorsítaniuk a 8—10. szinti területek feltárását is. Az év folyamán elkészült az a föld alatti műhely is, amelyben az önjáró berendezések javítását végre megfelelő körülmények között végezhetik.
(Folytatás a 2. oldalon)

kába való bekapcsolódásáról, az apparátus politikai felkészültségéről, munkájának szakszerűségéről. Fontos, hogy a függetlenített apparátus tagjai egy funkcióban 4—6 évnél többet ne töltsenek el, továbbá nem szerencsés, ha ez idő alatt megszakad a kapcsolatuk az eredeti szakmájukkal, munkaterületükkel.Többen is bírálták a KISZ- kitüntetések és egyéb elismerési formák adományozásának rendjét. Ennek során sajnos a statisztikai
(Folytatás a 2. oldalon)

Becsületes helytállásért

Felvételünkön Tóka Jenő vezérigazgatótól Bosnyák Sándor polgári fegyveres <jr veszi át a kitüntetést.
A fegyveres erők napja alkalmából a polgári védelem, a honvédelem területén végzett munkájuk, a polgári fegyveres őrségben szerzett érdemeik alapján vállalatunk dolgozói közül az alábbiak részesültek elismerésben. ©A Haza Szolgálatáért Érdemérem arany fokozatát kapta Tímár Lajos (Ércdúsító üzem). ©Kiváló Szolgálatért Érdemérem elismerésben részesült Kovács Imre (II. sz. bányaüzem). ©A Közbiztonsági Érem arany fokozatát vette át Nagy Zsigmond (Központ), míg ugyanezen elismerés ezüst fokozatát kapta Végh József polgári fegyveres őr.©A honvédelmi nevelés terén végzett kiemelkedő munkájuk elismeréséül Honvédelmi Érdemérem kitüntetésben részesültek; Kovács István és dr. Patla Károly (Központ).©A polgári védelem terén végzett kiemelkedő és eredményes munkájuk elismeréséül Honvédelmi Érdemérem kitüntetésben részesültek: Böhm Tibor (Központ), Farkas László (Szolgáltató üzem), dr. Györkő Antal (IV. sz. bányaüzem),

dr. Hasznos Árpád (Szolgáltató üzem), Hornyák Lőrinc (Ércdúsító üzem), Kocsor Ferenc (III. sz. bányaüzem), Kovács László (Központ), Novacsek János (Ércdúsító üzem), Temesi Jenő (II. sz. bányaüzem). ©Kiváló Polgári Fegyveres Ör jelvényt vettek át: Hegyi Miklós és Oláh Sándor.©Kiváló Polgári Fegyveres ör oklevelet kaptak; Baj- nai Ernő, Bálint Károly, Paládi Béla. ©A polgári fegyveres őrségben végzett tevékenységükért Szolgálati Érdemérem kitüntetésben részesültek: Ivánkovics Imre őrparancsnok, Haraszti István és Szabó József váltásparancsnokok, Hopp István váltásparancsnok-helyettes és Bosnyák Sándor fegyveres őr. ©A Munkásőrség Baranya megyei parancsnoka dicséretben részesítette: André Antalt (II. sz. bányaüzem), Dányi Zoltánt (IV. sz. bányaüzem), Kozma Ferencet (III. sz. bányaüzem), Szőke Józsefet (Szolgáltató üzem) és Varga Győzőt (IV. sz. bányaüzem).A megyei parancsnokságon tartott ünnepségen további hat dolgozó kapott tárgyjutalmat.
Tanévnyitó propagandista tanácskozás

Tudósításunk a 2. oldalon.

Szakszervezeti bizalmiak 
országos vetélkedőjeA Bányaipari Dolgozók Szakszervezetének titkársága a bányászatban dolgozó szakszervezeti bizalmiak. főbizalmiak és helyetteseik részére vetélkedősorozatot indított. A vetélkedő azonban csak forma, a cél, hogy a bizalmiak mindennapi munkájuk végzéséhez szélesebb körű információkkal rendelkezzenek. Az alapszervezetek már megkapták a témakörök és dokumentumok jegyzékét, melyre a vetélkedő kérdései épülnek majd. Az alapszervezeti vetélkedők 1986. december 9-én lesznek, a vállalati vetélkedő 1987. február 5-én. Az országos döntőn, 19S7. április 4-én, a vállalatot háromfős csapat képviselheti, remélhetőleg az előzőhöz hasonló jó eredménnyel.A bizalmi munka hagyományaitól és jövőjétől sem lehet idegen a nemzetközi munkásmozgalom, régen gyakran, ma már alig, vagy egyáltalán nem I hallható jelszava: „A tudás hatalom, a hatalomj tudás”.
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(Folytatás az 1. oldalról)szemlélet dominál és a létszámhoz igazodik. A KISZ- szervezetek többsége kevésnek tartja az alacsonyabb és magasabb kitüntetési formák éves keretszámát és a merev előírások gátat szabnak az. ebből adódó feszültségek feloldásának.A második napirendben 
Eckerf Péter munkásellátási csoportvezető tájékoztatta a testületet a vállalat lakáshelyzetéről, a fiatalok lakáshoz jutási lehetőségeiről. *Az előző tervidőszakban a vállalat ,900 lakás pénzügyi támogatására, illetve elosztására kapott lehetőséget. Ebből 200 tanácsi bérlakás, 350 OTP, illetve ugyanennyi családi ház.A vállalat ezeket a keretszámokat túlteljesítette, hiszen 1824 dolgozónak tudott segítséget nyújtani a lakáshoz 'jutási gondjaiban, és az érdekeltek fele 30 éven aluli volt.Eckert Péter tájékoztatott arról is, hogy a jelen terv időszakban Patacs-nyugaton ifjúsági lakótelep létrehozását. tervezik, ahol 1990-ig várhatóan 350—400 lakás épül majd.‘■Szólt a vállalati támogatás mértékéről, majd elmondta, hogy aki betöltötte a 16. életévét, már adhat be lakásigénylést függetlenül attól, hogy házas-e. vagy sem. Kevesen tudják, de azok a fiatalok, akik személyi jövedelmüknél fogva jogosultak állami bérlakásra, de vállalják a személyi tulajdonú ' lakásvásárlás anyagi terheit, állami támogatásban részesülnek.Végezetül a testület megtárgyalta a KISZ XI. kongresszusa határozatából a KISZ Baranya megyei, valamint a KISZ MÉV Bizottság küldöttgyűlésének határozataiból adódó feladatok végrehajtására szóló javaslatot, amelyet egyhangúlag, el is fogadott.

N. G.

I
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Rövidesen nyugállományba vonul a mindig öltönyt és nyakkendőt viselő, minden üzemi dolgozó által ismert Tímár Lajos, az EDO polgári védelmi törzsparancsnoka.Élettörténete a sorkatonai szolgálat után változatos. Először Pécsre kerül a Dózsa összfegyvernemi tisztiiskolára. 1951-ben tisztté avatják és továbbra is az iskolában marad zászlóalj törzsfőnöki beosztásban. 1956. szeptember 1-jén az iskola Tatára való áthelyezésekor családi problémák miatt saját kérésére leszerel.A Megyevillhez megy dolgozni, ahol villanyszerelői szakmunkás-bizonyítványt szerez.'1957-ben jön vállalatunkhoz, ahol a II. sz. bányaüzemben csillésként dolgozik, majd a VDM-nél ismét villanyszerelő.1970 júniusától az üzem függetlenített polgári védelmi törzsparancsnoka és az MHSZ titkára. Mint polgári védelmi törzsparancsnok társított munkakörben ellátja az üzem tűzvédelmi felügyelői teendőit. Feladatait minden esetben példamutató szorgalommal és pontossággal végzi. Komoly szerepet vállalt az üzem polgári védelmi szervezet létrehozásában, a rendszeres működtetésében és a kiképzések lebonyolításában. A lezajlott gyakorlatok példamutató szervezettségről
A sztahanovista nyugdíjba megy

vista, mert ötvenegyben úgy 
döntöttek, a hadseregben na
gyobb szükség van rám. Beis
koláztak és 1952-től mint neve
lőtiszt itt Pécsett „keserítettem” 
a katonák életét, a Dózsán.

Az egykori dózsás, ma urá- 
nos. Harminc évvel ezelőtt,

kár és mozdonyvezető, de dol
gozott rendészként Is. Ma szál
lítási felvigyázó a III. sz. bá
nyaüzemben.

Ahogy mondani szokás, volt 
ő már minden itt, csak akasz
tott ember nem.

Egy doboz mélyéről újabb fo
tók kerülnek elő. Kálmánczi 
József egykori katonatársaival

gyott el, amihez máig is 
maradt. A borítón ez olvasha
tó: Magyar Dolgozók Pártja.

Egy rögös életút küzdelmei
nek emlékei fénylenek szomor
kás szemeiben. Fiatalon többet 

------------ -------- remélt az élettől, s most ami
csoportképen néhány kor a nyUgdíj előtt áll, szám

ba véve, hogy mit tett és ezért 
mit kapott, kicsit csalódott.

A tompán berregő csengőaligha kaphattam volna többet 
hangjára hamarosan kattan a az édesanyáméktól. Ha ma azt 
zár, nyílik az ajtó. A barnára hallom, hogy valaki azért tért 
sült erős kéz szorítása bizal- rossz útra, mert nehéz gyer- 
mat ébreszt, az Ízlésesen bérén- mekkora volt, bennem felmegy 
dezett, makulátlanul tiszta la- a pumpa. Ila én mostohaszü- 
kás mintha csak olyan — már- löktől ennyi szeretetet kaptam, 
már „háklis” — feleség jelen- hogy értsem ezt meg?
létét sugallaná, aki ha olyan Meséli az életét. Amikor még amikor az iskola Tatára költö- 
kedves vendég jön, akinek meg- a múlt rendszerben tizenkét zott és a létesítményeit a MÉV 
engedett a dohányzás a stelá- éves korában végre cselédnek (az akkori MASZOBAL) vette 
zsi legalsó pultjáról halássza szerződhetett. Szeretet ide, vagy át — mint sokan mások — 
elő az erre a célra rendszere- oda, végre úgy érezte, nem Kálmánczi József is itt maradt, 
sített hamutartót. szorul a nevelőszüleire, nem Üj életet kezdett, új feladatok-

Pedig asszony már rég nincs eltartott, megtűrt ember, ha- kai. Volt rakodómunkás és ét- 
a háznál, a rendet az a kéz nem olyan, aki önálló, aki már kezdevezető, KlSZ-szervezőtit- 
tartja, amelyik az imént az aj- a saját sorsának irányítója.
tót nyitotta. És eljött a felszabadulás, a

— Tudja, a hadseregben ne- munka, az ifjúsági mozgalom- 
velőtiszt voltam. Talán kine- ban és az első nagy pofon. Bár 
vet ezért, de én azt szerettem, ebből volt része bőven, hiszen 
ha a katonáira vigyázállásban jó pár évig boxolt, azt a bizo- 
feküdtek még az ágyon is. nyosat máig sem feledi.

A barnára sült erős kéz ci- — Jelentkeztem a pártba, de 
garettát morzsolgat, aztán gyű- elzavartak azzal, hogy túl fia
fa sercen és bár a hamutartó tál, tapasztalatlan vagyok még. _ ______ ______
hótiszta, aligha lehetséges, hogy Régi fotók, dokumentumok az alakuló ifjú Gárda és Man
ne tudhatná magáról, mire is kerülnek elő. A többtucat arc- kásőrség soraiban. Aztán egy
használják. hív felvétel jó részén ő is lát. korábbi ___t_____

— Lelencgyerek voltam — ható. Meséli ki kicsoda. Aztán egyenruhás fiatal.
mondja a kéz tulajdonosa. — egy újságkivágás harmincegy- _ Ezek a sportlövőim. Segí- _____ ________
Nem ismertem sem apámat, néhány évvel ezelőttről. A meg- tettem őket az olimpiai felké- MaEányában csak egy vigasza
sem anyámat. Csak annyit tud- sárgult fotó a debreceni va- szülésben — mondja keserű m~5adt Amivel a munkásha-
tam magamról, hogy anyám gongyár három Ifjú sztahano- mosollyal. — Aztán csak a fele ‘ t éIete sorá
után Kálmánczi Józsefnek ne- vistájának a mosolyát őrzi. jött haza Melbourne-böl. talom, a P
veztek el. Így kerültem neve- — Épület- és bútorasztalos Oklevelek, dicséretek, dokú- megbízta, annak mindig a leg- 

1 lőszülőkhöz egy Debrecen mel- szakmát tanultam legelőször és mentumok és köztük a számú- joi,h tudása szerint tett eleget. 
' jetii kis faluba, ök úgy szeret- Így kerültem a járműjavítóba, ra legbecsesebb, egy tagsági Nógrádi
tek,

_____  kerültem a járműjavítóba, ra _ ____ , ___
úgy törődtek velem, hogy Nem sokáig lehettem sztahano- igazolvány, amit soha nem ha-

és képzettségről tettek tanúbizonyságot. Közvetlen vezetői és a magasabb parancsnokság részéről is elismerték kiváló szervezői és szakmai tudását.Napi munkája mellett hosszú évekig töltött be különböző választott pártfunkciókat. Igen nagy szerepe volt az üzemi MHSZ lövész klub létrehozásában. Mint tartalékos tiszt szervezte a tartalékos tisztek továbbképzését és lőgyakorlatáit. Egyéni magatartására a szerénység és megbízhatóság jellemző, munkáját mindig a legjobb tudása szerint végezte.Negyvenegy éves munka után megérdemelten nyugdíjba vonul ez év novemberében. ják meg a dolgozók, ami- írta és fényképezte: í kor az elvégzett plusz mun- 
Keller Gábor j káért járna, hanem későb-

Tanévnyitó propagandista tanácskozás
Ne csak a napi politika szintjén!Az 1988/87-es politikai ok- gyobb figyelmet és energiát másolta, hogy a prémiumo-tatási év nyitó propagan- követel az összefüggések dista tanácskozására szép- feltárása, tudatosítása. He- tember 29-én gyűltek össze lyes az a törekvés, hogy a a párt- és tömegszervezeti propagandista a napi politi- propagandisták, s kaptak kai eseményekkel, közvet- tájékoztatást a vállalat előtt len környezetünk, munkaálló gazdasági feladatokról, helyünk tapasztalataival fe- valamint a politikai oktatás szi aktuálissá a foglalkozást, főbb tartalmi céljairól. ez azonban nem eredmé-A pártoktatás alapvető nyezhet elméleti igénytelenfeladata, hogy megalapozza séget, az ideológiai nevelés a párttagok, a vezetők, a háttérbe szorulását. Árnyal- púrton kívüli aktivisták, el- .tabban kell bemutatnunk, sősorban a párt utánpótlá-’'hogy milyen körülmények sának forrását képező fia- között folyik ma hazánkban talok marxista—leninista is- a szocialista építőmunka, a mereteit, szemléletét, bizto- lehetőségek és törekvések sítsa, hogy politikai felké- összefüggéseit, a döntések szültségük lépést tartson a okait, a prioritásokat, a megváltozó körülményekkel. E követelménynek a pártoktatás az elmúlt években nem mindig felelt meg. Előfordult, hogy az oktatás leszűkült eszméink és poli-tikai céljaink ismertetésére arra kell törekednünk, hogy és nem kapott kellő figyel- a XIII. pártkongresszuson met a helyzet elemzése, az megerősített politikai irányelmélet alkalmazása, a vé- vonal gyakorlati megvaló- lemények, a szemlélet, a ma- sításának fő folyamatait, fe- gatartás formálása és a cse- ladatait pontosabban és árfekvésre való ösztönzés.A közgondolkodás formálásában fontos szerepet vállaló propagandistáktól na-

Napirenden a nőpolitikai 
határozat (II.)

Bizalmi
találkozóAz írásos beszámolót kiegészítve a következő kérdésekre is választ kértek a résztvevők: Hogyan vannak megelégedve a nődolgozók az üzemi büfé ellátottságával, az orvosi ellátáson belül a rákszűréssel, a kulturális és sportigények kielégítésével, valamint az írásos előterjesztés azon pontjaival, hogy a jutalmazások híráiácán gyakran ötletszerűéit? Diraiasaia.

Völgyi Gyula hozzászólásában elmondta, hogy 1984- ben tárgyalták ezt megelőzően a nőpolitikái határozat végrehajtását. Az akkori beszámoló sokkal panasz- kodóbb hangulatú volt. A jutalmazás nem ötletszerű, hanem ott lehet a probléma, hogy nem akkor kap

valósítás módját és ütemét, azt, hogy milyen erőfeszítéseket követel vívmányaink megvédése, a továbbhaladás.Az új oktatási évben is
nyaltabban mutassuk be, s ezáltal is segítsük elő a helyi cselekvést. Kablár János

bi időben, ami által válhat ötletszerűnek.
Cs. Tóth Ferenc véleménye szerint a legtöbb feszültséget a kampányszerű munkáért adó pénz okozza a csoportok között, s ez állandóan újratermelődik. A szakszervezeti főbizalmi javasolta, hogy a munkahelyi vezetők írásban adják le igényüket a jutalmazás el-
Varjú László a szakmai tanfolyamok bevezetését sürgette.
Dinnyés Istvánná elismerően szólt arról, hogy vállalatunknál és üzemünknél is komolyan foglalkoznak a nőpolitikái határozatok végrehajtásával.
Bárácz István hozzászólásában elhangzott, hogy az élet- és munkakörülmények területén elért eredmények ellenére is a középmezőnybe tartozunk vállalati szinten. A szakszervezet nem kis erőfeszítéseket tett annak érdekében, hogy a beszámoló ilyen pozitív hangvételű lehetett.
Cser János pb-titkár ja-kát, jutalmakat jobban ösztönzőbbé kell tenni, az elvégzett többletmunkát kell jutalmazni. A szakmai továbbképzést káderutánpótlásként kell kezelni, növelni kell a nődolgozók politikai továbbképzését. A bérek a többi dolgozó béréhez viszonyítva rendbe vannak, de amúgy tényleg alacsony, ahogy a többi föld alatti dolgozóé is. ,i,, ,

Franyó József

Célkitűzéseinket 
teljesíteni fogjuk

(Folytatás az 1, oldalról)
Az Ércdúsító üzemben tovább folyik a rekonstrukció, az energiaellátási rendszer átalakítása.A Szolgáltató üzem befejezte a petőci légakna ventillátorának a beszerelését és megkezdte egy fúrószárjavító műhely építését. Problémát jelentett, hogy az

Kölcsönös tájékoztatás volt a célja annak a találkozónak, melyen az Anyag- és áruforgalmi főosztály, a hivatali alapszervezét bizalmijai és a vállalati szak- szervezeti bizottság munkatársai vettek részt szeptember 18-án a Központban. A vszb munkatársainak tájékoztatója után legtöbb hozzászólás a bérekkel kapcsolatban hangzott el. A felvetések zöme a bérfejlesztések előtt összehasonlító bér- elemzéseket sürget az azonos munkakörben dolgozóknál. A hivatali alapszervezetben a 30 éve a vállalatnál dolgozók nagyobb erkölcsi megbecsülését kérik. A nyomdai dolgozók bizalmija az alkatrész-ellátásra panaszkodott. A fatelepi dolgozók bizalmija a nehéz fizikai munka okozta egészségkárosodás miatt emelt szót.A vállalati üdülők színvonalában levő különbséget a térítési díjak differenciálásába is javasolják bevezetni. Lassúnak tartják a Központban az irodagondok megoldását. A szakszervezeti oktatások és a bizalmi vetélkedő szervezésében az üzemek nagy önállóságát kifogásolták.Több hozzászóló kérte a folyamatos és megfelelő időben történő tájékoztatást a szakszervezeti munkáról és döntésekről, mellyel sok felesleges szóbeszéd és későbbi magyarázkodás előzhető meg.
űr. Róisz Ánűrásné

öntödei kapacitást — megrendelések hiányában — nem tudták kellően kihasználni.A Kutató-mélyfúró üzemnél fontos cél a lelőhelyi kutatások meggyorsítása, míg a Kutató-fejlesztő üzemre nagy feladatokat rónak a klímatizálással kapcsolatos munkák.Ezt követően Varga Mihály azokról a gondokról szólt, amelyek nagymértékben rontják a termelési mutatókat, a termelékenységet. Rendkívüli módon romlott például a munkaidő-mérleg. Elképesztő, hogy az év első kilenc hónapjában tizenkétezer törvényes távollétet és rendkívüli szabadságot „jegyeztek” a vállalatnál. Ez csak a vájvégen három és fél-, négyezer műszak kiesést jelentett.Aggasztó az a termelési egyenetlenség, amely a heti megoszlásban figyelhető meg. A hétfői és pénteki napokon ugyanis a termelés 65—68 százalékra esik vissza. Ez pedig nagy lu- xus> hiszen az energiafelhasználás ilyenkor is any- nyi, mint a hét közepén.— A vállalattal szembeni elvárásoknak csak akkor tudunk eleget tenni, ha növeljük a termelékenységet, vagy kisebb létszámmal termelünk — mondotta egyebek közt a műszaki főosztály vezetője.
Nógrádi Gábor

'Napirenden 
a kádermunka 
és a lakás
helyzet

iKaza Szolgálatáért Érdemérem arany fokozat
Tímár Lajos polgári 
védelmi törzsparancsnok
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Felvételünkön a vetélkedőn résztvevő csapatok a „játékszabályok” ismertetését hallgatják. Fent balról jobbra: a győztes B3 bányafúró brigád, a második helyezett 71-es Váci Mihály szocialista brigád és a harmadik helyezett Faller brigád játékosai láthatók. Csöndör László felvétele
Munkavédelmi
vetélkedő

Kiváló ifjú szakemberek

Nem unatkoztak a résztvevők azon a vetélkedőn, amelyet szeptember 25-én tartottak aIV. sz. bányaüzemben, mert írásban és szóban, egyáltalán nem könnyű feladatokat kellett megoldani. Mintegy . két ó.ra,,ál.att . dőlt el,; hogy az üzem, melyik brigádja a legjobb munkavédelemből. A, most lebonyolított verseny .—, mélyre az üzem 18 brigádja jutott be — záróakkordja volt az íi -cm szocialista brigádjai számára meghirdetett vetélkedősorozatnak. A vetélkedőn mellesleg nem csak az döntött, hogy ki mire emlékszik az oktatásokból, hanem elsősorban az, hogy mennyit volt hajlandó áldozni az idejéből ismeretei felfrissítésére, másrészt pedig, hogy politikailag milyen tájékozott. No, és ter
VÁLLALATI ÉS ÜZEMI TERVMUTATÓK 

(KIEMELT) TELJESÍTÉSE az év elejétől (I.—IX. hónap)
VÁLLALAT:

fémtermelés kg 
vágathajtás fm 
létszám fő
geológiai mélyfúrás fm

ÉRCDÚSÍTÓ ÜZEM:
vegyi feldolgozás t

BÁNYAÜZEMEK:

nyersérctermelés fkg 
vágathajtás fm

100,3%
101,5%
100,1%

83,3%

97,5%

II. III. IV.
százalékban

99,6 100,5 97,8
99,9 102,6 101,8

PORTA

O/VW’4területére lépni, amíg a vé- Szarka Tibor rajza— Főnök! Ezek a fiúk nem hajlandók addig az üzem úőételük mennyiségét és minőségét nem ellenőriztük.

mészetesen egy kis szerencse is jól jött, hiszen az egyik versenyszámot úgy szerkesztették meg — torpedójáték —, hogy válasz nélkül is lehetett pontokhoztmm >1 r.. > ,Azok közúti, akik, a,.legtöbbet tudták és nyújtották és a : szerencsével' sem álltak hadilábon, a következőképpen alakult a sorrend:1. helyezett a B3 bányafúró brigád, 2. a 71-es Váci Mihály szocialista brigád, 3. a Faller brigád.Ők oklevelet és pénzjutalmat kaptak. Illetve az első két helyezett képviseli az üzemet a vállalati döntőn. A további három helyezett könyvjutalmat és oklevelet vehet át Ulrich 
Károly főmérnök-helyettestől, a zsűri elnökétől.VVesztl László

A rablás megkezdése előtt az elágazás biztosítását végzik. A képen balról jobbra: Takács István csoportvezető vájár, Czirják Mihály csoportvezető vájár és Völgyi Sándor segédvájár láthatók. Bálint Jenő felvétele
A „rablók" is bányászok

Az- V. sz. bányaüzem 39- es fejtési csapatának munkahelyén dolgoznak jelenleg az omlasztók. A hétfős csoportból most négyen dolgoznak csupán, Takács Ist
ván csoportvezető vájár, 
Kremling Lajos vájár, Völ
gyi Sándor segédvájár éá 
CzirjáK Mihály csoportvezető vájár. A felhagyott üreget szedik vissza, azaz a a fémtámok visszarablását Végzik. Párnapos munka ez most, mint mondják, s a tmásik végletként megemlítik, hogy volt olyan munkahelyük is, ahol két hónapig is dolgoztak..

— Föld alatti lakatosként 1976-ban kezdtem megismerkedni a bányával — mondja Takács István. — Pár év után kimondottan az omlasztókhoz kértem magam a több pénz miatt, azóta hat év telt el, s közben letettem a vájárvizsgát, majd a csoportvezetői vizsgát. Nem könnyű feladat a miénk, bár sokan ezt hiszik. Ugyanakkor, ha valakit az omlasztókhoz akarnak áttenni, mindig a munka nehézségére hivatkozva utasítja ezt vissza. Az is igaz, hogy itt kevesebb a pénz, ’mint a csapatokon. Mi nem teljesítményben, hanem alapbérért dolgozunk. Problémánk nincs, csupán több pénz kellene.Kremling Lajos 1983-ban került.,az üzembe úgy, hogy a hatvanas években csillésként már dolgozott az I. sz. bányaüzemben. Tanult mestersége szőlész-borász, s a Szőlészeti Kutatóintézetnél dolgozott agronómusként. Mostani idekerülése óta elvégezte a segédvájári, a vá- jári, a mozdonyvezetői tanfolyamokat és fűrészgépkezelői vizsgát is tett.— Három hónapja dolgozom a rablóknál — mondja —, s ma még jól érzem má^am. A tanultakat is tudom hasznosítani, így feleslegesnek nem tűnnek a tanultak, arról nem is szólva, hogy a pénzem is több. A főbányamesteri csoporttól hívtak át ide, mondván ismernek, nyugodt az alap- természetem. s rablóknak ilyenek kellenek.— Több, mint húsz éve dolgozom a bányában — mondja Czirják Mihály —

Már múlt időben szólhatunk arról, hogy a vállalat ifjúsági szocialista brigádja vezetőinek tanácskozásán értékelték az elmúlt évben benyújtott Alkotó Ifjúságpályázatokat. Az értékeléskor a Kiváló Ifjú Szakember elismerő címet hat fiatal nyerte el, annak elismeréséül, hogy több éve rendszeresen dolgozatokat készítenek az Alkotó Ifjúság pályázatra. Lapunk július 15-i számában bemutattuk a IV. sz. bányaüzemben dolgozó három kiváló szakembert. Most a pályázatokkal kapcsolatban a másik három fiatalt kérdeztük, akik a Kutató-fejlesztő üzemben

egyaránt dolgoztam vágaton, s fejtésben is. A csapatokon elfáradtam, nem megy már úgy a munka, mint valamikor. Pedig szí- jvesen dolgoznék csapaton
ea pénz is kellene, de ha>m bírom a munkát, mit tegyek. Itt az omlasztókná ’négy éve vagyok, s a köny- snyebbség annyi, hogy nem teljesítménybérben. dolgosunk, következésképpen
Írem . kell úgy hajtani, kapkodni, idegeskedni. Ennek hrányában persze a bérünk 5s kevesebb.; — 1965 óta vagyok a II. sz. bányaüzemben — mondja Völgyi Sándor. — Dolgoztam a 22-esen, a 38-ason, majd ismét a 22-esen, s aztán pár éve mint a kezdő bányász, tartalékba kerültem. Az omlasztókhoz 1984- "ben jöttem dolgozni. Hogy az évtizedek alatt miért nem lettem vájár? Nem volt sok kedvem tanulni, eddig mindig meg volt a számításom. A 22-esen jól kerestem, s titkon attól is tartottam, hogyha elvégzem a vájártanfolyamot, nem maradhatok a csapaton. Ma viszont már 21 éves bányászmúlttal a hátam mögött nem akarok belekezdeni a tanfolyambá.— Azt még írja le — szól végezetül Takács István —, hogy jó kollektívában, jó körletben dolgozunk. Problémánk nincs, csupán a már említett anyagiak, s az sem hat ránk nyugtatóan, hogy nemcsak nálunk gond ez, hanem mindenütt a bányászatban. Veress Tamás

munkálkodnak, így Ordas 
Sarolta vegyésztechnikust, 
Pallósi József fizikust és 
Szikszai Zsolt kutatómérnököt.Az Alkotó Ifjúság pályázatra az üzem fiatal szakemberei olyan kutatási feladatokat végeznek, melyekre az üzemnek, az üzemegységeknek szüksége van. Tehát az újítási tevékenységgel ellentétben itt nem spontán ésszerűsítési gyakorlatról van szó, hanem következetes olyan kutat >- munkáról, mely rés e az üzem mindennapjainak. Ugyanakkor a fiatalok ez esetben újítási tevékenységet is ellátnak, s a kidolgozott módszerek bevezetésre, alkalmazásra is kerülnek, hacsak anyagiak hiánya nem akadályozza ezt. Az más kérdés, hogy a szakembereknek is érdeke a pályázat elkészülte, mivel kutató tevékenységével általában saját munkáját könnyíti meg.Ordas Sarolta pályázatában a titrálásokat elektromos töltéssel végző nehézfémek meghatározására alkalmas módszert ismerteti. Pallósi József az er.ergia- diszperzív röntgenflucresz- cenciás analízis felhasználhatóságát vizsgálta. Pályázatának, vizsgálatának lényege, hogy a szóban forgó módszerrel a kálciumt.ü kezdve a periódusos rendszer szinte összes eit me vizsgálható. A vizsgálat tárgya az volt, hogy a mintában egyidejűleg jelenlévő elemeket a készülék menynyire képes szétválasztani. Szikszai Zsolt egy olyan készülék és módszer vizsgálatát, illetve továbbfejlesztőiét végezte el, amellyel mil- ligramm tonna alatti tartományban is lehet pontos néréseket végezni. A mikroelektronika felhasználásával olyan elemző készüléket hozott létre, mellyel lehetővé válik a néhány ezred másodperc alatt lezajló folyamatok követése is.A pályázatokkal kapcsolatban Szikszai Zsolt arról beszélt, hogy a kutató- mérnöknek sokoldalúnak sell lennie. Példa erre, hogy vegyész létébe a fenti pályázat megvalósulásához mikroprocesz- szoros berendezést kellett összeszerelnie. Az eredményes munkához a kutató- mérnöknek fel kell Vállalnia a más szakmában való jártasságot és sok esetben az anyagbeszerzés feladatkörét is. Pallósi József arról szólt, részben úgy, mint aki az üzem FMKT titkári teendőit látta el mintegy öt éven át. hogy az üzemek pályázati jutalmazási rendje között aránytalanság van. Azaz a bányaüzemek e célra több pénzzel rendelkeznek, mint a külszíni üzemek. így előfordul, hogy egy gyengébb bányaüzemi pályázat magasabb anyagi elismerésben részesül, mint a Kutató-fejlesztő üzemben beadott komolyabb pályamű. Sőt, ugyanilyen aránytalanság jelentkezik akkor is, ha az egyik évben mondjuk tíz magas színvonalú, a másik évben viszont öt gyengébb pályázatot jutalmaznak az évek óta rendelkezésre álló tízezer forintból. Ordas Sarolta elmondta, hogy a technikusoktól több felkészülést kíván az ilyen pályázatokon való szereplés. A kutatómérnökkel ellentétben a technikusok a pályázat elkészülte után a vizsgált módszerrel feltehetően többet nem találkoznak. V. T.
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Új esőbeálló 
a Remeteréten

A Kutató-fejlesztő üzem dol
gozói a kővetkező kérdésekre 
várnak választ: A Domus Aru
ház melletti parkolót miért ve
szik el a buszok részére? A 
36 órás munkarendben dolgozó 
műszakiak miért nem kapják 
meg a 30 százalékos pótlékot? 
Az üzent adminisztratív dolgo
zói mikor kapják meg azt a 
kiemelt (20 ezer forint) bérfej
lesztést, amit a második félév
re ígért a vállalat? Az ügyvite
li, ádrninisztratlv és kisegítő 
dolgozók pótléka miért nem 
emelhető , 10, illetve 15 száza
lékról 20 százalékra, mivel a 
Központ dolgozóinak is 10, il
letve 15 százalékot fizetnek, pe
dig azok pormentes munkahe
lyen dolgoznak?A kérdésekre dr. Kiss Ele
mér, a Pannon Volán Vállalat üzemigazgatójá" és Juhász' Károly'YhUnkügyi osztályvezető válaszoltak.DR. KISS "ELEMÉR: — A Lenin tér átépítése miatt ideiglenesen. kértytelefiek voltunk elfoglalni átnevezett gépkoesiparkolót, de -amint a Lenin tér elkészül —' remélem rrtég ebben az évben — azonnal visszaadjuk eredeti rendeltetésének. Addig elnézést-"és türelmét kérünk.JUHÁSZ KÁROLY: — A különlegességi -pótlék mértékét''a munkahelyekre, illetve "állománycsoportokra, a 101 í>2 1957. sz. határozat figyelembevételével állapította meg főhatóságunk.

A közelmúltban az útépítésíj zajától volt hangos a pel- lérdl szőlőhegy. Társadalmi összefogással, saját pénzen vásárolt zúzott kővel éi az üzemtől bérelt gépekkel dolgozták a Szolgáltató,! üzem azon dolgozói — a barátok, munkatársak segítségével —, akiknek itt van a kiskertjük. Az útépítő tulajdonosok most abban bíznak, hogy az időjárás kegyes lesz hozzájuk, s nem mossa cl úgy az utat a felhőszakadás, mint május hó-napban. Csöndör László felvételeü
Könyvajánlás
HOLLOS ERVIN—
LAJTAI VERA:
DRÁMÁI NAPOK

Harminc év telt el 1956 őszé- 
nek tragikus eseményei óta. 
Kellő történelmi, perspektíva 
ahhoz, hogy a napjainkban is 
nagy közérdeklődést kiváltó el
lenforradalmi eseményeket ob
jektív történeti elemzés tárgyá
vá iehessen tenni. Pontosan mi 
Is történt 1958. október végén, 
november elején Magyarorszá
gon. hogyan változott az 1956. 
október 23-1 tüntetés véres el
lenforradalmi lázadássá? Kik 
álltak az események hátteré
ben? Ml volt az ellenforradal
márok célja?

Ezekre a kérdésekre ad vá
laszt a, népszerű szerzőpáros új 
könyve, pótolva azt a hiányt, 
ami történeti irodalmunkban az 
ckkoM események teljes fel
dolgozása tekintetében — szá
mos részkérdésekkel foglalkozó 
tanulmány, illetve publikáció 
mellett — tapasztalható.

Könyvtári hírek
Értesítjük olvasóinkat, hogy 

a munkásszállón levő szakszer
vezeti könyvtár nyitvatartása 
az, alábbiak szerint változik: 
hétfő: 10.09—12.00, 14.00-r-17.00 órá
ig: Kedd 14.00—17.00 óráig, Szer
da 10.00—12.00, 14.00—17.00 órá
ig. Csütörtök 14.00—17.00 óráig. 
Péntek 10.00—12.00 óráig.

A könyvtárban színházbérle
teit és jegyek igényelhetők 
Mikolásné Duschanek Agnes, 
nál. Telefon: 7-187.

Vállalati hatáskörben tehát a kérés nem rendezhető. Egyébként sincs összefüggés a pótlék mértéke és a munkaidő tartama között a szabályozásnál.— A fent említett rendelet a második kérdésre is vonatkozik. A fizikai állományú dolgozóknál — például takarítónőknél — a porártalmat nem a különlegességi pótléknál, hanem a munkák minősítésére vonatkozó bérbesorolásnál kell figyelembe venni. A rendszerben maximálisan 6 pont adható a porártalom miatt, s egyéb kedvezőtlen körülmények miatt adott pontokkal együtt, magasabb bér- . tételbe kerülhetnek.— Az 1936. évi kiemelt ^bérfejlesztéseket a vállalati i,s .akszervezeti bizalmi testület egyetértésével határozata meg a vállalat vezetősége. Ott több bérigény is bejelentésre került, de olyan í döntés nem született, hogy i;a II. félévben valamely ijüzem konkrét összeget fog , kapni. A vállalati bértarta- slék a vszb egyetértésével 'került felosztásra, s ebből jegyes problémák megoldhatók. Gácsi Mátyás

íj A szerzők napról napra mu
tatják be a történteket, levél
sári anyagokra és dokumentu- 
ilnokra, visszaemlékezésekre, 
jnépbírósági perekre, a Magyar- 
országon és nyugaton megje
lent könyvekre, tanulmányokra 
támaszkodva. Kitérnek az utób
biakban tapasztalható ellent- 
jptondásokra, hamisításokra, 
ii Bemutatják, miként alakult 
ót az október 23-1 tüntetés el
lenforradalmi harccá, hogyan 
alakult ki a fegyveres ellen- 
forradalmi csoportok, kik vol
tak a vezetőik, kik vettek ezek
ben részt, milyen szociális bá
zisra építve növelték erejüket, 
hülyén szerepet játszottak be
folyásuk növelésében a nyugat- 
jpurópai sajtótermékek és hír
szerző szervek. Mi volt a sze
repe a Szabad Európa Kádjá
nak, Illetve a Budapesten mű
ködő egyik-másik nyugati kö
vetségnek, miként következett 
be az ellenforradalmi erők el
szigetelődése, majd szétesése.

Video a szállón
A munkásszállón 1986. októ. 

bér 6-tól a C épület IV. eme
leti mozitermében megindult a 
„videovetítésl” program.

A vetítésre kerülő filmek ci
ánéit a hirdetőtáblákon időben 
|tözlik.

A vetítések látogatása díjta
lan.

Á tervezett vetítési időpon
tok: minden hétfőn 15.30, ked
den 15.3Ó, szerdán 9.30 órakor.

, , Tukora György

ll.-V. bányaüzemi körkép 
az üdülés lehetőségeirőlA főszezon végével szokásunkhoz híven ismét felke restük a közüdültetési intézőket: Eszéki Frigyesnét, aki már 12 éve foglalkozik az egész évben tartó folyamatos üdülési lehetőségekkel és Klausz Évát, a szezonális beutalókkal kapcsolatban.— Idén 78 SZOT-os férőhelyünk volt az ország minden területén (mint például Sopron, Hajdúszoboszló, Siófok), A hévízi Bányászban 58 férőhelyet kaptunk, így minden turnusban részt vettünk és mindig volt jelentkezőnk is. Az év végi üdülésre főleg a családosok közül több az igénylő, mint a lehetőségünk, de az egyéb őszi ajánlatainkat nem használják ki teljesen.— Az NDK és csehszlovák csereüdülés iránt az utóbbi években nem nagy az érdeklődés, feltehetően a régóta megadatott lehetőséget már mind kihasználták, akiket érdekelt. Ellenben kereslet lenne a tengerparti üdülésekre.

— Idén először volt ju
goszláv beutaló is.— Igen és már most óriási az érdeklődés a következő jugoszláv üdülés iránt, amely próbaképp volt az idén. Saját gépkocsival lehetett menni és mindenki dicsérte.

— Jövő éri lehetősége
ink?— A külföldi utakról nem tudok még tájékoztatást adni, ez szerződéskötés függvénye. A SZOT-beutalók évek óta nemigen változnak, valószínűleg az ország minden területére meg lesz az eddigi mennyiség. A többgyermekes családos jegy általában kevés. A gyermeküdültetésben ki tudjuk elégíteni az igényeket.

— Mire nem volt igény?— Idén először volt társkereső üdültetés Siófokon. Tőlünk csak férfiakat kértek. Ezt még népszerűsíteni kellene, mert ennyi emberből nem sikerült még ket

A Ságvári Endre
Művelődési Ház
októberi programjából 
Pécsi Nyitott Színpad

20- án 19.00 órakor: Emigrán
sok.

21- én 19.00 órakor: Emigrán
sok.

27- én 10.00 és 15.00 órakor: 
Fordított esztendő.

28- án 15.00 órakor: Fordított 
esztendő.
Ságvári Mozi

18- án: Balkán express (ju
goszláv film).

19- én: Hamiskártyások feje 
delme (lengyel film).

25- én: Hajókkal a bástyák el
len (szovjet film).

26- án: Vad banda (amerikai 
film).

Az előadások 16.00 és 18.00 
órakor kezdődnek.

Fotópályázati 
kiállítás ráesett

A fegyveres erők napja tisz
teletére színvonalas fotópályá
zati kiállítást rendeztek a Pol
lack Mihály Műszaki Főiskola 
díszcsarnokában. A megyei és 
városi MHSZ patronálásában, a 
műszaki főiskola rendezésében 
Nagy Zoltán, a Pollack Mihály 
Műszaki Főiskola igazgatója 
nyitotta meg a szeptember 26- 
tól október 10-ig tartott fo
tópályázat kiállítását. A két
évenkénti kiállítás jól szolgál
ja a hazafias honvédelmi ne
velést és hozzájárul a fegyve
res erők napjának méltó meg
ünnepléséhez. K. M,

tőt sem rászedni. A 3 hetes üdülő-szanatóriumi jegyeket szinte egyáltalán nem akarják igénybe venni.
— Mivel lehetne könnyí

teni a munkátokat?— Minden üzemnek sokat segítene, ha lenne egy olyan ember, egy központi összekötő, aki tartaná a külső üzemekkel a kapcsolatot, összegyűjtené a cserelehetőségeket és igényeket. Innen az üzemből szinte lehetetlen elérni más vállalatokat. Nagyon jó csere- partnerünk a Bőrgyár, a Kesztyűgyár és az Állat- egészségügy, ezeket a cseréket mind magam intézem, különböző összekötők és ismerősök által.
— Szezonális üdülteté

sünk Balatonfüreden és Ba- 
latonmária-fürdőn történik?— Az első és utolsó turnusban, amikor még tart és már elkezdődött a tanév, nehéz eladni a jegyeket. Az idén például Balatonmária- fürdőn az első turnusban kettő, az utolsóban mind a négy szobánk üresen maradt. Főszezonban minden jegy elkelt, kevés volt a családos férőhelyünk. Három év alatti gyermekekkel csak a kempinget lehet igénybevenni.

— Balatonfüred rendkívül 
népszerű, bár három év 
alatti gyermekkel ide sem 
lehet menni. Itt azonban 
van lehetőségünk nagycsa
ládos üdültetésre is. Mind a 
kettőt csak kétévente lehet 
igénybe venni.— Sokkal több a jelent- 1 kező, mint a jegy. Minden jelentkezőt besorolunk, nem rajtunk múlik, hogy kik I kapják meg, egy bizottság! hagyja jóvá az üdültetése- 1 két. S.-né Forr Anikó
tiszteletadás 
József attilAnak ÉS A FELSZABADULÁS UTÁNIMAGYAR IRODALOM ÍRÓINAK, KÖLTŐINEK
„Tiszta szívvel” 
irodalmi vetélkedőHalálának évfordulójáról műveinek fellapozásával és vetélkedőkkel emlékezhetnek meg tisztelői. Korunk történelme évek óta az érdeklődés középpontjába áll. Viszonylag ritkábban esik szó azokról az irodalmi alkotásokról, melyek a művészet eszközeivel ábrázolták a felszabadulás után társadalmi fejlődésünket, annak ellentmondásait. E művek megismerésére hirdeti meg a SZOT és a Népszava Lap- és Könyvkiadó Vállalat 1986 októberétől 1987 decemberéig a vetélkedősorozatot, melyhez a vállalati szak- szervezeti könyvtár és letéti könyvtárak egész évben folyamatos segítséget nyújtanak. A jelentkezők 3 fős csapattal nevezhetnek a szakszervezeti bizottságon. I Az alapszervezeti vetélkedőket 1987. január 31-ig | szervezik, az országos döntő I pedig 1987. december 3-án lesz. Értékes tárgyjutalmak, házi kiskönyvtár és 6000 forintos első díj a legjobb csapatok jutalma.

A szeszélyes időjárás kikezdte, a vandál emberek pedig befejezték a Remeterét esőbeálló kis házának teljes pusztulását. A kirándulók, a turisták sajnálkoztak, de ennél többet nem tettek. Nem így a KISZ MÉV Bizottsága. Elhatározták, hogy a korábbinál szebbet, a tájba jobban beilleszkedő esőbeálló házat építenek. Felkeresték a budakeszi vadaspark vezetőjét és ennek eredményeképpen ma felavatásra készen áll az ott található pavilon mása a Remeteréten. A megrendelő a Pécsi Erdőíelügyelőség, a kivitelező pedig a KISZ MÉV Bizottsága, akik szerződést kötöttek a Bm. Határőrséggel, hogy e fegyveres testület biztosítja az építkezéshez szükséges szakembereket, segédmunkáso
Közönségszolgálat 
a Pécsi Nemzeti SzínháználAz új színházi évad több kezdeményezéssel indul. A vidéki színházak közül először kísérleteznek „egésznapos színház”-zal, vagyis egész nap színházi programokat kínálnak a nézőknek, sőt színházi szünnapon is biztosítják szórakoztatásukat. A Kamaraterem színpada és nézőtere többféleképpen átalakítható.A Stúdióterem kisebb szereplőgárdát foglalkoztató előadásokra alkalmas.A Szobaszínház a kísérletezés és újdonságnak számító előadások színhelye lesz.Megváltozott a bérletfajták neve is. A Szivárványbérlet előadásait a Kamarateremben mutatják be, a Thália I. és Thália II. bérlet előadásait pedig részben a Stúdiószínpadon.Szeptember elsejétől a színház új szolgáltatása a közönségszolgálat, melynek vezetője Pozsgai Zsolt, ót kérdeztük terveikről:— A két színházépület között található irodában hétfő kivételével, mindennap 11.00—19.00 óra között állunk vendégeink rendelkezésére, két munkatársammal, Fekete Máriával és 
Blusz Menyhérttel, akik szakképzett népművelőként más hasonló területen már tapasztalatokat szereztek. Az irodában mindenféle információ megszerezhető nemcsak a pécsi, hanem az ország összes színházáról és kulturális eseményeiről. Vállaljuk a jegyrendeléseket is. Eddig megoldatlan probléma volt az önálló estek és műsorok közvetítése,
Színesdiapályázat

A Ságvári Endre Művelődési 
Ház fotóköre az elmúlt évek
hez hasonlóan ismét megren
dezi színesdia-fórumát. A ver
senyben kizárólag vállalati dol
gozók vehetnek részt. Fontos, 
hogy a benevezett diapozitivek 
a szerző saját felvételei le
gyenek. Egy pályázó legfel
jebb 10 darab egyedi diaval és 
két sorozattal szerepelhet. (Egy 
sorozat vetítési Ideje maximum 
5 Dere lehet.)

A téma mindkét kategóriá
ban kötetlen, de a rendezők 
szívesen "fogadnák a portré, 
tájfotó, épületfotó, csendelet,

kat, mindezt társadalmi múnka’ keretén belül. És mindebből mi a , haszna' a KISZ MÉV Bizottságának? Amit a 320 ezer forintos költségvetésből megspórolnak, az így megmaradt ősz- szeget társadalmi célokra fordíthatják. Például a fiatalok letelepedési segélyezésére.A példamutató munka eredménye, hogy október közepén ünnepi külsőségek mellett felavatták az új esőbeálló gombát. A turisták, a kirándulók már birtokukba is vették a 8 méter átmérőjű, nyolcszögletes alakú épületet. E modern kisház házigazdája a Pécsi Erdőfelügyelőség. Ez a példa is bizonyítja, hogy társadalmi összefogással kölcsönösen segíthetünk egymásnak. Kovács

szervezése, amit szintén szeretnénk felvállalni. Szeptember 20-tól a Korsó Kávéházban videomagnó ad állandó tájékoztatást a színházi hírekről. A színházi esteket követően Másnap címmel a kávéházban művész— közönség találkozókat tervezünk.— Havonta két alkalommal hétvégén gyermekmegőrzést vállalunk. Míg a szülők a színházi előadást nézik, egy másik teremben a kicsiknek videoprogramokat, játszóházat szervezünk.— Külön előadások lesznek a mozgássérülteknek, ahol biztosítjuk, hogy a nézőtérre kocsival is bejuthassanak.— Szeretnénk megalakítani a színházbaráti kört is.
— Mit nyújtanak a kör 

tagjainak?— Jegyelővásárlási joguk lesz, rendszeresen megkapják tájékoztatófüzetünket és szorosabb kapcsolatot szeretnénk kialakítani a színház és a nézők között. Mindenféle kritikát és véleményt a színház munkájáról, valamint az előadásokról szívesen veszünk.— A város nagyvállalatainak közönségszervezőivel rendszeresen kapcsolatot szeretnénk kialakítani. Bemutatjuk az új létesítményeket, rendszeres információt és tájékoztatást kapnak terveinkről, meghívjuk őket az előbemutatókra is. Segítségükre számítunk, elképzeléseink megvalósítását nagymértékben befolyásolhatják. Dr. Roisz Andrásné
FÍp9rt. é,s. egyéb témakörök! 
.„FÉ.n?u,á?oi<' utazások all 
mából készített diapozitív^ 
is. A zsűri nyilvánosan érti 
es a legjobb munkákat dl;

Pályázat helye: Ságvári E 
F® Művelődési Ház Fotók, 
1986. november 17., hétfő.

A diák beadása és neves 
a helyszínen 16.00 órától, v 
tés és zsűrizés 17.00 órakor 1 
dodik.
„ S?szJe,tesel3b tájékoztatás! 
6-321 .telefonszámon a fotó) vezetőnél,
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Felhívása termelékenységet növelő megoldások kidolgozásáraA Mecseki Ércbányászati Vállalat felhívással fordul dolgozóihoz, tegyenek újítási javaslatot a létszám (munkakör) csökkentésére. A javaslat legyen olyan új műszaki, vagy üzemszervezési megoldás, amelyet a vállalat még nem alkalmazott és bevezetésével külszíni, vagy föld alatti, improduktív, vagy szellemi foglalkozású létszám takarítható meg. A megmaradó létszám munkájának minősége, hatékonysága ne csökkenjen.A feladat kidolgozásában, megoldásában részt vehet a vállalat minden dolgozója, többen közösen kidolgozott, vagy egyéni javaslattal. Egy dolgozó több önálló műszaki, szervezési javaslatot is benyújthat.A benyújtott javaslatnak tartalmaznia kell a feladat megoldását olyan mértékig, hogy egy szakember— kiegészítő magyarázat nélkül — állást tudjon foglalni a megvalósítás minden kérdésében és a megoldásokat a javaslatban leírt módon ki tudja vitelezni. TARTALMAZZA PÉLDÁUL:— műszaki javaslat esetén a technológiai változtatást és az ehhez szükséges eszközöket, gépeket, berendezéseket, készülékeket, azok új megoldásait;— szervezési javaslat esetén a munkafolyamat leírását, a munkaerő, munkamódszer és feladat optimális összehangolását, a célirányos szervezeti létszám munkakörének meghatározását, amelyekkel a létszám csökkenthető.Létszám megtakarításként csak az olyan megoldások vehetők figyelembe, amelyek legalább egy éven át a tervezett, vagy a már meglévő üzemi létszámot csökkentik az adott szervezeti feladatainak csökkentése nélkül, azaz a felszabaduló dolgozó más szervezethez, más vállalathoz, más feladatra irányítható át és ennek megfelelően az üzem vagy üzemrész tervezett létszáma az év végén, a megoldások következtében, ténylegesen csökken. Az időjárási, vagy termelési szerkezet, termelőhely változásából származó eredmény, vagy előny, ha az nem a javaslat következménye, nem vehető figyelembe.A TÉMÁBAN FELVILÁGOSÍTÁST NYÚJT:Üzemekben: az üzem felelős műszaki vezetője.Központban: szervezési osztály, vagy az illetékes műszaki osztály.A KIDOLGOZOTT MEGOLDÁSBENYÚJTÁSI HATÁRIDEJE:1987. július 31.A megoldás leírását, esetleg rajzait egy példányban az iparjogvédelmi csoporthoz kell benyújtani, a javaslattevő nevének, aláírásának, üzemének, beosztásának, képzettségének, lakcímének és személyi számának feltüntetésével.A javaslatot a vállalat újításként kezeli és díjazza.A KITŰZÖTT ÚJÍTÁSI DÍJFELSZABADULÓ DOLGOZÓNKÉNT:10 000 forint, azaz tízezer forint, egy évi megtakarítás után.Ha a műszaki, vagy szervezési megoldás bevezetéséhez alkotó közreműködői munka szükséges, a kitűzött közreműködői díj felszabaduló dolgozónként 3000 forint, azaz háromezer forint.A javaslatokat a beérkezés sorrendjében — szakértői vélemények beszerzésével — a vállalat egyszemélyi elbírálója folyamatosan értékeli és bírálja el.A kitűzött újítási díjak és közreműködői díjak az újítási javaslat bevezetését követő minden év február 15-ig egy összegben kerülnek kifizetésre.A KIFIZETÉS FELTÉTELE:Az üzem tervezetthez viszonyított föld alatti és külszíni kiszolgáló és szellemi dolgozói létszámának csökkenése.A létszám-megtakarítást a tervgazdasági osztályvezető igazolja.A vállalatnak jogában áll a kitűzött újítási és közreműködői díjakat a műszaki, vagy szervezési megoldások színvonalától és az eredményben való közrehatásától függően megosztani, vagy több javaslatot egy megoldásként összevonni és hasznosítani.A vállalat a benyújtott műszaki, vagy szervezési megoldásokkal (know-how) szabadon rendelkezik, azokat más vállalat felé értékesítheti, más helyre felhasználhatja, átdolgozhatja, szabadalomképes találmány esetén szolgálati találmányként bejelentheti.Az újítási díjak a javaslatban megjelölt szerzőségi arány szerint kerülnek kifizetésre.Egyéb kérdésekben az Újítási rendelet és az Ipar- jogvédelmi Szabályzat az irányadó.SZOMOLÁNYI GYULA vezérigazgató-helyettes

Tanulságos          „Nem az isteni szikra pattant ki fejünkből...” 

balesetek                 Egy hasznos újítás anatómiája
Az egyik baleset ez év má

jus hónapban történt. M. Gy. 
mozdonyvezető a IV. sz. bánya
üzem 7. szintjén a leesett tele 
csillét felesfával akarta moz
dony segítségével visszarakni a 
vasútra. Eközben a felesfa a 
mozdony végéről levágódott és 
belevágódott a mozdonyvezető
fülkébe, ott a mozdonyvezető 
bal karját súlyosan megsebe
sítette.

A mozdonyvezető megszegte 
a Szolgálati utasítás V. fejezet 
3.2. pontjában előírtakat, amely 
kimondja: „a mozdony segít
ségével csillét visszaemelni csak 
az e célra készített ,feljáró pa
pucs’ segítségével szabad.”*

A másik baleset szintén a 7. 
szinten történt. D. L. mozdony- 
vezető a jobb lábát menet köz
ben kilógatta a mozdonyból, 
amely a légajtókeretet elerte, 
így a combja a térd felett 20 
centiméterre eltörött. A légaj* 
tókeret és a mozdony oldala 
között az előírt szabadtávolság 
megfelelő volt. A sérült meg
szegte a Szolgálati utasítás III. 
fejezet 3.9.8. pontban előírtakat, 
amely kimondja: „a mozdony 
fülkéjében és a fékeskocsiban 
úgy kell elhelyezkedni, hogy ab
ból testrész ne lógjon ki.”

Mindkét dolgozó ellen fegyel
mi eljárás indult. Belső Jenő

Wagner Antal újító
A bányászatban használatos technika korszerűsödésével egyre érdekesebb gépek kerülnek a föld mélyén alkalmazásra. Természetes igény, hogy ezeknél a berendezéseknél minél kevesebb meghibásodás forduljon elő, azaz legyenek üzembiztosak. Ennek eléréséhez bizony sok-

Környezetvédelmi kutatások 
a Kutató-fejlesztő üzemben I.Az ipari tevékenység együttjár különböző hulladékok keletkezésével. E hulladékok egy része veszélyes a környezetre. A közelmúltban készült országos, felmérés adatai szerint hazánkban az iparban közel 4 millió tonna veszélyes hulladék képződik évenként.A veszélyes hulladékok külön csoportját alkotják világviszonylatban is a radioaktív anyagokat tartalmazó hulladékok. Bár az atomenergia termelésének ciklusában az uránipar hulladékainak veszélyessége össze sem mérhető a ciklus más részeiben képződő hulladékok potenciális veszélyességével — erről a csernobili baleset kapcsán meggyőződhettünk — mégis tagadhatatlan, hogy az uránipar is jelentős környezet- szennyező forrás lehet, ha a hulladékokkal gondatlanul bánunk. Ennek ugyancsak meggyőző bizonyítékát szolgáltatta az USA uránipara, amelynek ércfeldolgozási meddői az 1960-as években ellenőrzés nélkül kerültek a legkülönbözőbb célokra felhasználásra és amelynek következtében 5000—6000 lakást és egyéb építményt, műtárgyat nyilvánítottak sugárszennyezettnek és tervbe vették azok lebontását.

Az urániparban képződő hulladékok közül legjelentősebb környezetszennyező források a különféle meddők lehetnek. A meddők sugárzási szintje ugyan igen alacsony, azonban a bennük lévő urán és tórium miatt ez a szint évezredek alatt is alig csökken. Ebből következik, hogy a meddők elhelyezését úgy kell megoldani, hogy azok környezet- szennyező hatása szinte elhanyagolható legyen.Az uránipar viszonylag rövid múltra tekint vissza. Nincsenek évszázados tapasztalatok a sok évszázadra biztonságos tárolást igénylő meddők kezelésére. Nemzetközi fórumok is csak a legutóbbi időkben kezdenek behatóbban foglalkozni az uránipar környezetvédelmi kérdéseivel és a megfe lelő ajánlások kidolgozásával. A nemzetközileg elért új eredmények, információk átvételét segíti elő az, hogy vállalatunk lehetőségeihez mérten időről időre részt vesz a Nemzetközi Atomenergia Ügynökség által szervezett szakmai tanácskozásokon. amelyeken az uránüzemek radioaktív hulladékainak kezelésével kapcsolatos legújabb eredményekről és ajánlásokról szerezhetünk információt.
(Folytatjuk)

„Előőrs” BakonyánAz elkövetkező evekben műszergyártásunk komoly fejlődés előtt áll. A kilencvenes évek elejére a műszergyártó részleg létszámban és ezzel párhuzamosan termelési értékben is többszörösére fog növekedni. Ezt a növekedést jelenlegi helyén biztosítani nem tudtuk volna, a részleg már most is nagyon zsúfolt körülmények között termel. A fejlődés érdekében, illetve a zsúfoltság enyhítésére született a döntés, hogy a II. sz. bányaüzem kiürített épületeinek egy részében létesítjük a „Bakonyai Mű- szergyár”-at. A költözés első lépéseként az átalakított kul- túrliázba költöztettük föl a forgácsoló műhelyt, megszüntetve ezzel az eddigi zsúfoltságot, biztosítva a többműszakos termelés feltételeit is. Nem elhanyagolandó szempont a munkakörülmények, munkabiztonság javulása. A kezdeti zökkenők után az „előőrs” már folyamatosan termel, kapacitása új gépek beállításával tovább nő, illetve növelhető. Nagy Géza

szór van szükség az újítókedvű szakemberek ötleteire is. Jó példa erre a II. sz. bányaüzem két újítója, 
Szekeres Ferenc és Wágner 
Antal — mindketten gépészeti csoportvezetők — tevékenysége is. ök újításukkal az üzemünkben' használt fúrókocsik biztonságosabb üzemelését segítették elő. Velük beszélgettünk, kérve őket, ismertessék meg olvasóinkat egy újítás folyamatával.

Szekeres Ferenc újító
— Mi volt az a problé

ma , amely segítséget igé
nyelt?— A fúrókocsiknál a la- fetta fúrás közben nem volt rögzítve, kitámasztva, ezért erős rázkódás kísérte a fúrás kezdetét. Ez károsan hatott a hidraulikus rendszerre, s az értékes rész gyors tönkremenéséhez vezetett.

Javítása csak cserével, illetve komoly,' igényes szerélőmunkával volt lehetséges. Ez a rázkódás természetesen a fúrószáraknak sem használt, gyakori volt a törés. A cél ennek lecsökkentése, vagy megszüntetése volt.— Lenn a bányában, tehát a helyszínen figyeltük a gépek üzemelését, a jelentkező gondokat. A tapasztalatok alapján alakult ki a megoldás. Természetesen nem az úgynevezett „isteni szikra” pattant ki fejünkből, hanem sok-sok tervezés, vitatkozás után jöttünk rá a legjobb megoldásra. Ebben a folyamatban sokat jelentett Fodor Ká
roly művezetőnk segítsége is.

— Mi az újítás lényege?— A fúrókocsi sűrítettlevegős rendszerébe egy reteszelő szelepet építettünk be. Lényege, hogy a lafetták kitámasztása, majd rögzítése nélkül a fúrás művelete nem indulhat meg. Megszűnik tehát az imént említett erős rázkódás, ' ezzel együtt az alkatrészek idő előtti tönkremenetele. A módszer teljesen kiküszöböli az esetleges emberi hibalehetőséget is.— Reméljük, hogy a fúrókocsikkal dolgozó bányászok számára hasznosnak bizonyul újításunk. Munkájuk ezzel is termelékenyebbé — s ami fontos — biztonságosabbá válik.
— Köszönöm a beszélge

tést! Bálint J.—Benedek S.
Újítási mozgalom 
a Szolgáltató üzemben1985. évben az újítási mozgalomban a Szolgáltató üzem a külszíni üzemek versenyében az első helyezést érte el.— Milyen eszközökkel 
ösztönzik a dolgozókat ar
ra, hogy formába öntsék a 
hasznot hozó elgondoláso
kat? Milyen szerepkörben 
lépnek fel az újítási moz
galomban a műszaki beosz
tású dolgozók? — kérdeztük a Szolgáltató üzem. újítási előadóját.— örvendetes, hogy a korábbi évekhez képest több műszaki szakemberünk ad be újítást. Az arány így is a fizikai foglalkozásúak felé tolódik el. Ennek az a magyarázata, hogy a műszakiak inkább a második vonalban dolgoznak. Segítenek munkásújítóknak a műszaki dokumentációk készítésében, biztosítják az anyagot, a kapacitást és szakvéleményezik a dolgozatokat, ami nem bírálatot jelent, hanem építő jellegű véleményt, amivel esetleg továbbfejleszthető az elgondolás. Évekkel ezelőtt olyan pályázatot írtunk ki a műszakiak részére, amivel erre a „háttérmunkára” is ösztönöztük őket, de a komoly műszaki ismereteket igénylő témákkal kapcsolatos újítások tőlük származnak. A vállalat iparjogvédelmi csoportja és a gépészeti és energetikai főosztály közreműködésével 1985- ben egyszerűsítettük az ügyintézést. Így most ötezer forint alatti újítási díj esetében nincs szerződéskötés, az újító jóval előbb meg

kapja az őt megillető ösz-t szeget.
— Mivel tudná röviden 

jellemezni a színvonalat?
— A legjellemzőbb mutató a fajlagos újítási díj. Emeljünk ki három félévet. 1984 második félévében a fajlagos újítási díj 3550 forint/újítás. 1985 ugyanazon időszakában 1750 forint/újítás, tehát az előző évhez képest visszaesett. Az idei év első felének mutatója 2416 forint/újítás. Az átlagértéken belül természetesen van, akit 1000 forint körüli összeggel díjazunk (ezren alul szinte nincs is), de vannak olyan szakmunkásaink is, akik tízezer forint újítási díjat vettek fel: Sándor Ferenc, Bisz- 

vurm István.
— Mivel kapcsolatosak az 

új elgondolások?— Egy részük új, egyszerűbb berendezések létrehozására, másik részük a gyártási és javítási technológia ésszerűsítésére, valamint vezérlések korszerűsítésére irányulnak.
— 1985-ben a beadott újí

tások hány százalékát hasz
nosították?— A számadatokat és a szoros naptári évet nézve 80 százalékát tavaly már bevezettük, a többi az idei évre húzódott át.

— Az elmondottak alap
ján milyennek látja 198G 
októberében az újítási moz
galmat a Szolgáltató üzem
ben?— Eredményesnek ítélem meg az üzem ezirányú munkáját, mert támaszkodik a fizikai dolgozók egészére.Helstáb Judith
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Az SZMT Kupa összesített pontversenye Csak nőknek

Fotó: CsöndörAz Anyago^ztály támadását hárítja az ellenfél védelme.
A Szolgáltató 
leljebb lépett...Befejeződött a maratoni hosszúságúra nyúlt SZMT Kupa nyolc sportág összetett versenysorozata. Szeptember 27-én a PMSC újmecsekaljai sporttelepe adott otthont a labdajátékok döntőinek. A férfi labdarúgásban összesen 103 csapat indult és a döntőbe érkezett hat együttes kétszer hármas csoportban játszott a végső győzelemért. A „hatok” találkozóján szerepelt a IV. üzem és az Anyagosztály csapata is. Mindkét együttesünk mindent megtett a sikeres szereplés érdekében, igazán nem érheti őket szemrehányás, csak az elismerés hangján szólhatunk tisztességes helytállásukról. Végeredményben a IV. üzem labdarúgói az értékes 4., az Anyagosztály az 5. helyen végzett. A tornát a komlói Kossuth-bá- nyaüzem együttese nyerte veretlenül, a múlt évi bajnok mohácsi Szikvíz üzem előtt.Női labdarúgóink is mindent megtettek, de ez sem segített a Sopiana elleni döntő mérkőzésen. A Mexikót is megjárt gépgyári együttes könnyed, tetszetős játékkal biztosan győzött 4:0-ra megilletődött lányaink ellen. A vereség ellenére is a megszerzett ezüstérem nagy bravúrnak számít.Némi csalódást okoztakkézilabdázóink. Különös meglepetéssel hatott férfi együttesünk mérsékelt szereplése a döntőben. A ősapát játékerejét ismerve többre képes a harmadik helynél. A kritikát köny- nyébb leírni, mint a pályán helytállni, de mindezt a megállapítást a csapat féltése és érte való aggodalom váltotta ki. Ne legyünk igazságtalanok a fiúkkal szemben, ők sem így képzelték a befejezést. Ezúttal volt jobb csapat náluk és a sportban ezt tudomásul kell venni, hogy győzelmek és vereségek váltogatják egymást.A lányokról még ennyit sem tudok elmondani, mivel együttesünk a selejtező mérkőzések során kiesett a további küzdelmekből. Ezzel végétért az SZMT Kupa nyolc sportág összetett versenyprogramja. Az eredmények ismeretében az ösz- szesített üzemek közötti pontversenyt a Tanácsi ma-

gas- és mélyépítők nyerték 70 ponttal. Kellemes meglepetésként hatott a Szolgáltató üzem ragyogó szereplése, a múlt évi bronzérem után most ezüstérmesek lettek. Dicséret hangján szólhatunk az ÉDÜ helytállásáról is, akik a megszerzett 44 ponttal a hatodik helyen végeztek. Az SZMT sportbizottságán elmondták, hogy az összetett pontverseny első hat helyezettje pénzjutalmat kapott, az első tíz,' a második öt, a harmadik három, míg a negyedik—hatodik helyezettek ezer—ezer forintot. Emellett az SZMT sportbizottság különböző összegű pénzjutalomban részesítette az egyes sportág bajnokait. A férfi kézilabdázók és labdarúgók pedig kétnapos jugoszláviai jutalomúton vehetnek részt október 17—18. között.
Orosz Miklós, az SZMT sportbizottságának vezetője azt is elmondotta, hogy jövő évben tovább folytatják a versenyprogramot és szeretnék növelni a sportágak számát, hogy az eddigieknél is több embert vonjanak be a népszerű verseny- sorozatba. K. M.

Ünnepelnek az édiisök SPORTMOZAIK
A Bányász Kupa utolsó for

dulója előtt ünnepi hangulat 
uralkodik az ÉDÜ lövészklub 
házatáján. Érthető a nagy öröm, 
mind csapatban, mind egyéni
ben újabb hat aranyéremmel 
gazdagodhat a klub patinás 
éremgyűjteménye. A férfi lö
vészcsapat — ki tudja hányad
szor — bajnokságot nyert. Két
ségkívül évek óta ez a férficsa
pat a legjobb, sőt megkockáz
tathatjuk azt a kijelentést is, 
hogy legyőzhetetlenek.

Nem marad el érdemben a 
női együttes sikere sem. Az 
utolsó forduló előtt 258 körrel 
vezetnek, ami azt jelenti, akár 
ki sem kellene állniuk a hato
dik forduló versenyére, így Is 
bajnokok lennének. Ritka bra
vúr!

A pisztoly csapat is kitett 
magáért. Már tőlük sem lehet 
elvenni a megérdemelt elsősé
get. Ezzel korántsem ért vé
get a klub számára az „arany
eső” hullása. Egyéniben is pá
ratlan sikert mondhatnak ma
guknak a klub versenyzői. A 
férfi egyéni kispuska összetett 
versenyét Szigeti nyeri minden 
bizonnyal. Több mint 40 körrel 
vezet klubtársa, Tari előtt. A 
női aranyérem sorsa szintén a 
klub két versenyzője: Tarjányi- 
né és Polgárnő között dől el. 
A bajnokesélyes Tarjányiné 38 
körrel vezet, ami elegendőnek

A FEGYVERES ERŐK TISZTELETÉRE

A start pillanata. Csöndör László felvétele
Autós ügyességi versenyKicsit eltérően a hagyományoktól — hiszen korábban felszabadulás napi autós túraversenyek voltak — idén is szervezett autósversenyt a IV. sz. bányaüzem KISZ-bizottsága.A megyei Közlekedésbiztonsági Tanáccsal közösen rendezett autós ügyességi versenyt a fegyveres erők napja tiszteletére szervezték.A szeptember 28-án, az újmecsekaljai orvosi rendelő melletti nagy parkolóban tartott versenyen a válla

látszik az újabb siker megszer
zésére. A pisztolyversenyben 
Somogyi tetemes előnnyel ve
zet és aligha képzelhető el, 
hogy valaki is „kilőhet!” kezé
ből az aranyérmet. Ha mindez 
megvalósul, úgy az ÉDÜ egye
dülálló bravúrral büszkélked
het. A vállalati lövészbajnok
ság történetében nem volt ar
ra példa, hogy egy adott klub 
versenyzői minden lehető szá
mot megnyerjenek. A többi csa
pat szerepléséről és eredménye
ikről későbbi számunkban 
adunk értékelést.
AZ ÖSSZETETT BAJNOKSÁG 

ÉLMEZŐNYÉNEK ALLASA: 
Női csapat: 1. ÉDÜ 2566, 2.

Szolgáltató 2308, 3. Kutató-mély
fúró 1849/4. körrel.

Egyéni: 1. Tarjányiné (ÉDÜ)
883, 2. Polgárnő (ÉDÜ) 845, 3. 
Ragoncsáné (Szolgáltató) 832 
körrel.

Férfi csapat: 1. ÉDÜ 2690, 2. 
III. üzem 2590, 3. Szolgáltató 
2580 körrel.

Egyéni: 1. Szigeti (ÉDU) 924,
2.-3. Tari (ÉDÜ) 884, Király 
(III. üzem) 884 körrel.

Pisztoly csapat: 1- ÉDÜ 2721,
2. Szolgáltató 2485, 3. Kutató- 
mélyfúró 2328 körrel.

Egyéni 1. Somogyi (ÉDU) 
930 körrel (Herr és Orosz ered
ménye nem érkezett be a szer
kesztőségbe).

Kovács

Újra a tornaterembenA kora esti órákban a 39-es dandár úti Általános Iskola termében csak a tornatanárt találtam. Ismerve a foglalkozás kezdetén uralkodó állapotokat, meg is kérdeztem:
— Az asszonytorna részt

vevői máshol tornáznak?— Talán a korai kezdés miatt késnek, vagy nem tudják, hogy most kezdődik a női torna — feleli.— Kétségtelen, az egyik legnehezebb feladat a kellő propaganda kifejtése, szerencsére azért tudomást szereznek az indulásról. Két-három foglalkozás után már mindenki itt lesz, aki ad a mozgás örömére, az

lat dolgozói mellett bárki indulhatott a négy géposztály valamelyikében.A versenyen — amelyhez az időjárás is igen kegyes volt — ki-ki megmutathatta mit tud a volán mögött. A jó hangulatban és természetesen jó iramban lebonyolított versenyen az alábbiak győztek:I. kategória (600—750 köb-centiméter): Belső Jenő(Trabant).II. kategória (750—1150 köbcentiméter): Dobos Péter (Wartburg).

LÖVÉSZET: A fegyveres erők 
napja tiszteletére a Szolgáltató 
üzem lőterén rendezték meg a 
hagyományos Balassi Kupa fér
fi csapat és egyéni döntőjét. A 
12 csapat vetélkedése közül el
ső helyen az ÉDÜ együttese 
végzett. Egyéniben szintén ha
zai siker született Herr szemé
lyében, aki több tízes találata 
alapján előzte meg az azonos 
köregységet elért lilékét. A 
legjobb nyolc csapat október 
közepén az EDÜ lőterén a Szu
per Kupa keretében méri össze 
újra tudását. Eredmények: i. 
ÉDÜ 534, 2. Zsolnay-gyár 533,
3. DDGAZ 516 körrel. Egyéni:
I. Herr (EDÜ) 182 (3x10). 2. li
lék (DdgAZ) 182 (2x10). 3. So
mogyi (EDÜ) ni körrel.

BÁNYÁSZ Kupa: A megtar
tott ötödik forduló jobb ered
ményei: Női csapat: 1. EDO 
513, 2. Szolgáltató 364 körrel, a
II. üzem, a IV. üzem, a Ku
tató-mélyfúró üzem és a Kuta
tó-fejlesztő üzem csapatai nem 
jelentek meg. Egyéni: 1. Tar
jányiné (ÉDU) 179, 2. polgárnő 
(EDÜ) 167, 3. Macsóné (EDÜ) 
167 körrel. Férfi csapat: 1. 
ÉDÜ 537, 2. III. üzem 531, 3. 
Szolgáltató 513 körrel (a IV. 
üzem távolmaradt). Egyéni: 1- 
Dömötör (íi. üzem) 185, 2. Ki
rály (III. üzem) 185. 3. Acs 183 
körrel. Pisztoly csapat: 1. ÉDÜ 
539, 2. Szolgáltató 501, 3. Kuta
tó-mélyfúró 488 körrel. Egyéni:

egészséges életmódra és harcba indul a felesleges kilók ellen. Lassan egyesével érkeznek a hölgyek, átöltöznek és irány a tornaterem. Kezdődik a bemelegítő futás, majd gimnaszti- káznak és kellő fáradtsággal gazdagodva jöhet a bordásfal és a súlyzógyakorlat. Egy kicsit fárasztó a többhónapos szünet után újra mozgásba hozni az izmot. Levezetésképpen a tízperces kosárlabda-mérkőzés után vonulnak vissza az öltözőbe. Egy óra múlva változnak a szereplők. Aerobi- kos lányok szállják meg a tornatermet. Csinosak, jó alakúak.

III. kategória (1150—1300 köbcentiméter); Komáromi György (Zsiguli).IV. kategória (1300 köb- centiméter felett): Molnár István (1500-as Lada).A győzteseknek járó oklevelet és tárgyjutalmat Va
gyon József, a IV. sz. bányaüzem KlSZ-bizottságá- nak titkára adta át. A megyei Közlekedésbiztonsági Tanács részéről jelen volt a versenyen Kiss Kovács 
Sarolta, a KBT autós szakosztályának titkára.Wesztl László

1. Orosz 184, 2. Somogyi 184, 
3. Dávid 172 körrel.

KOSÁRLABDA: A városi baj
nokságon szereplő MÉV csapa
ta az első mérkőzésen szoros 
küzdelem után 51:49 arányban 
győzött a Pécsi Postás ellen. 
A legjobb dobó: Orosz (22), 
Csele (20).

SAKK: Október 21-én 16.30
órai kezdettel megkezdődik az 
1986/87. évi Bányász Kupa sakk 
csapat- és egyéni bajnokság a 
MÉV Szálló Hajnóczl úti termé
ben. A rendezők minden ér
deklődőt tisztelettel várnak, ne
vezni a helyszínen is lehet.
LABDARÚGÁS: A véghajrához 

érkezett a Bányász Kupa kis
pályás labdarúgó-bajnokság. A 
bajnokság befejezése előtt két 
jordulóvál a Kutató-mélyfúró 
együttese átvette a vezetést, 
miután a volt listavezető Anyag
osztály három mérkőzésen zsi
nórban kikapott. így a bajnok
esélyes három pont (32) előny
nyel várja hátralévő mérkő
zéseit. Az ezüstéremre pályá
zók közül pillanatnyilag az 
Anyagosztály helyzete a leg
kedvezőbb. Egy pont előnnyel 
vezet a 28 pontos IV. üzem 
előtt kérdés: meg tudja-e tar
tani’előnyét vagy képes lesz-e 
a petőci csapat újítani. A hát
ralevő mérkőzések nemcsak a 
doboaós helyezéseket, hanem a 
végső sorrendet is hivatottak el
dönteni. M.

Megszólal a zene, amely modern, gyors, úgy érzem vérpezsdítő muzsika.Lippoi Ildikó előtornász előbb lassan, majd az egyre gyorsuló zenére bemutatja az új koreográfiáját, amit később együttesen elkezdenek. A ritmikus gyakorlatok szünet nélkül egy órán át tartanak. Eleinte nem megy egyszerre, egyes gyakorlatokat ismételni kell, amíg összeáll a folyamatos „kivitelezés”. Látni rajtuk, hogy akarnak, nem időtöltésnek veszik az otthontól távolmaradásukat. Mindenesetre biztató a kezdet, hogy a lányok a saját mércéjüket magasabbra emelik. K. M.

a II. számú 
bányaüzemből

EGÉSZNAPOS fürdés és ki- 
kapcsolódás: Az üzem KISZ- 
bizottsága szervezésében sike
res kiránduláson voltunk 50 
fővel Gunarason. Nagyon jól 
szórakoztunk, reméljük nem ez 
volt az utolsó. *

NYUGDÍJAS párttagok láto
gatása: Szeptember 18-án, csü
törtökön vendégeink voltak az 
MSZMP újmecsekaljai IV. la
kókörzet pártalapszervezet tag
jai 21 fővel. A látogatás cél
ja: ismerkedés üzemünk poli
tikai életével és a napszinti lé
tesítmények megtekintése.*

SZERZŐDÉSKÖTÉS: Szep
tember 22-én, hétfőn kilencedik 
alkalommal is megtörtént az 
együttműködési szerződés meg
kötése a Pécsi Nemzeti Színház 
vezetősége és művészei, vala
mint az üzem politikai és gaz
dasági vezetősége között. Eb
ből az alkalomból a vezetők és 
a művészek bányajáráson vet
tek részt, így megismerkedhet
tek bányászaink munkájával és 
körülményeivel. A 9. szinten a 
47-es csapatot látogatták meg, 
majd délután ünnepélyes kere
tek között aláírták a szerző
dést, ♦

VAJARVETÉLKEDÖ: Október 
2-án rendezték meg az V. sz. 
bányaüzemben az üzemi vájár
vetélkedő döntőjét, amin a se
lejtező 1—12. helyezettje vett 
részt. *
MHSZ-H1R

A városi MHSZ veze
tősége október 15—16—17-én
rendezi meg a nagyvárosok ve
zetőinek és munkatársainak 3. 
találkozóját Pécsett. A három
napos program keretében a 
meghívottak tájékoztatást hall
gatnak meg a megyei és városi 
MHSZ munkájáról és tevékeny
ségéről. Konzultációs megbe
szélés formájában ismerkedhet
nek meg az Ércbányász MHSZ- 

| nél folyó hazafias honvédelmi 
nevelőmunkával, majd ta
pasztalatcsere keretében a ven
dégek megtekintik az Úttörő- 
ház, a Nevelési Központ és az 
Ércbányász modellezőbázisán 
folyó gyakorlati munkát.

Nyugállományba került:
Slemler Károly vájár, Szemán 
János vájár, Strausz Mát vas 
föld alatti főcsatlós (II. sz. bá
nyaüzem), Romsics Imre vá
jár (in. sz. bányaüzem), Guth 
György fürdőkezelő, Mayer Pé
ter fürdőkezelő, Karsai János 
betanított munkás, Nyaka La
jos betanított munkás (Ércdú
sító üzem), Kosa János szállí
tó csillés (Szolgáltató üzem), 
Bódi Jánosné takarítónő. Mozs- 
gai Józsefné takarítónő. Ka- 
pács Györgyné takarítónő, No- 
vodárszky Béláné takarítónő 
(Központ).

Nyugállományba került dol
gozóinknak ezúton is megkö
szönjük a vállalatunknál vég
zett eredményes munkájukat, s 
nyugdíjas éveikhez kellemes pi
henést, jó egészséget kívánunk.

Meghalt: Herner Norbert se
gédmunkás (Központ).


